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Проект «Атестація депутатів місцевих рад» здійснюється за підтримки Національного фонду демократії 
(NED, США). Проект спрямовано на підвищення рівня відкритості, прозорості та підзвітності місцевих 
депутатів, а також збільшення поінформованості громадян, про діяльність представників їх інтересів в 
місцевих радах.

В Одесі підвели підсумки роботи одеських 
народних депутатів 

протягом 6-ї сесії Верховної Ради

Згідно з висновками дослі-
дження жоден одеський мажо-
ритарник не входить до першої 
«десятки» рейтингу 88 нарде-
пів-мажоритарників. Проте як мі-
німум один входить до останньої 
«десятки»: у загальному рейтин-
гу – Леонід Клімов та Едуард 
Матвійчук, рейтингу діяльності 
в парламенті – Леонід Клімов, 
Едуард Матвійчук та Іван Фур-
сін, рейтингу діяльності у вибор-
чому окрузі – Леонід Клімов.

Більшість з 16 одеських на-
родних депутатів не відвідали 
усі пленарні засідання – лише 
Василь Гуляєв має 100% від-
відуваності. В той же час, одра-
зу шестеро пропустили більше 
50% засідань парламенту – Іван 
Фурсін, Леонід Клімов, Євген 
Дейдей, Едуард Матвійчук, 
Олександр Пресман і Віталій 
Барвіненко. Що ж стосується 
відвідування комітетів, то лише 

двоє одеських нардепів відві-
дали усі засідання комітетів – 
Олексій Гончаренко і Сергій 
Фаєрмарк. Натомість Едуард 
Матвійчук пропустив усі засі-
дання свого комітету.

Лише два законопроекта 
одеських нардепів з понад 60 
зареєстрованих стосуються 
специфічних проблем Одесь-
кої області. Серед співавторів 
цих законопроектів є Геннадій 
Чекіта (двічі), Антон Кіссе, Ва-
силь Гуляєв і Олександр Ур-
банський.

37 депутатських запитів, по-
даних одеськими мажоритар-
никами, стосуються проблем 
Одеської області, однак автора-
ми цих запитів являються лише 
5 мажоритарників – Едуард 
Матвійчук, Антон Кіссе, Ва-
силь Гуляєв, Сергій Ківалов і 
Геннадій Чекіта.

В ході прес-конференції були презентовані ре-
зультати моніторингового дослідження діяль-
ності 88 нардепів-мажоритарників, а також 
щодо діяльності народних депутатів від Одесь-
кої області.
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Депутаты Одесского 
горсовета предпочитают 
Toyota и Mercedes-Benz, 

— е-декларации

Кто из депутатов 
ходит пешком?

Согласно электронным 
декларациям, 17 депута-
тов Одесского горсовета 
не имели в 2016 году в сво-
ей собственности либо в 
пользовании никаких тран-
спортных средств – Денис 
Балух, Алексей Горин, 
Денис Григорьев, Алек-
сандр Иваницкий, Влади-
мир Корниенко, Татьяна 
Малыхина, Людмила Се-
бова, Олег Совик, Алек-
сей Потапский, Алек-

сандр Матвеев, Людмила 
Варавва, Антонина На-
конечная, Виктор Новак, 
Дмитрий Палпатин, Лилия 
Рогачко, Левон Никогосян 
и Татьяна Плаксий.

Также не имели тран-
спортных средств члены 
семей Александра Алек-
сандрочкина, Олега Брын-
дака, Владимира Варе-
щенко, Богдана Гиганова, 
Сергея Голдакова, Олега 
Звягина, Вадима Иоргаче-
ва, Владимира Киреева, 
Левона Никогосяна, Ан-
дрея Неугодникова, Ва-

дима Подгородинского и 
Дмитрия Танцюры.

У Оксаны Гончарук, 
Дениса Коваля, Марины 
Лозовенко, Татьяны Плак-
сий, Анны Поздняковой и 
Александра Шеремета в 
декларациях среди членов 
семьи указаны лишь дети, 
которые, соответственно, 
не имели транспортных 
средств.

Большинство депутатов 
Одесского горсовета име-
ют по одному легковому 
автомобилю – 32 депутата. 

ИзбирКом продолжает информировать читателей 
о том, что задекларировали депутаты Одесского 
городского совета. В этот раз речь пойдет о тран-
спорте одесских избранников.

игорь луговСкой
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Еще 10 депутатов имеют по два легковых 
автомобиля, а Александр Амици и Дми-
трий Танцюра – по три.

Сергей Страшный и Юрий Шумахер 
в 2016 году не имели в собственности 
легковые автомобили.

Наибольшее количество легковых 
автомобилей, принадлежавших в 2016 
году депутатам Одесского горсовета, — 
марок Toyota и Mercedes-Benz – по 11.  По 
одному автомобилю имеют члены семьи 
21 депутата горсовета, по два – 10 депу-
татов, три – у жены Александра Матвее-
ва, четыре – у семьи Василия Шкрябая. 

У членов семьи наиболее популярной 
маркой является Mercedes-Benz – 13 ав-
томобилей.

Ряд депутатов имели в собственно-
сти в 2016 году грузовые автомобили. 
Так, у Александра Амици 11 таких ав-
томобилей, Алексея Еремицы, Андрея 
Терновского, Дмитрия Пеструева и 

Хто серед роздільнянських 
депутатів  найуспішніший 

підприємець: 
аналіз декларацій

Четверо підприємців у скла-
ді депутатського корпусу (у раді 
шостого скликання половина де-
путатів була підприємцями) — це 
зовсім небагато. Декларації з цих 
чотирьох опублікували Оксана 
Дмитренко, Віталій Доронін і 
Сергій Скрипник, а нещодавно 
введений до складу міськради 
Вадим Ковальський доходи не 
декларував.

Сергій Скрипник (Аграрна 
партія) за даними декларації в 
2016 році отримував заробітну 
плату за основним місцем робо-
ти — 18 400 грн, за сумісництвом 
— 48 435 грн, а задекларований 
дохід від зайняття підприєм-
ницькою діяльністю склав всього 
3400 гривень. І разом - 70 тисяч 
гривень, що досить скромно, 
якщо взяти до уваги три заде-
кларовані ним підприємства: то-
вариства з обмеженою відпові-
дальністю «Максима» і «Статус 
Транс», а також приватне підпри-
ємство «Ритуал-2010».

Віталію Дороніну («Відро-
дження») належать 100% капіта-
лу трьох товариств з обмеженою 
відповідальністю, і по 50% під-

приємств «Пристань» і «Логос+». 
Дохід за минулий рік склав 269 
617 гривень, враховуючи 139 617 
грн від відчуження нерухомого 
майна.

Найбільш успішний підпри-
ємець, згідно з деклараціями, 
— Оксана Дмитренко, яка за-
декларувала дохід 752 тисячі 
гривень і ще 53 тисячі гривень як 
дохід сина, який працює у «Мак-
Дональдсі».

Підприємцем секретар місь-
кради Олександр Ісаєв назвав 
іще одного депутата — Василя 
Писаренка (Радикальна партія 
Олега Ляшка). Але ми встано-
вили, що він, крім того, працює 
керівником районного комуналь-
ного підприємства «Розділь-
нянське джерело», що не раз 
критикувалося депутатами за 
неприбутковість — з дня свого 
утворення не принесло у бю-
джет району жодної гривні. Щодо 
декларації, то там зазначений 
такий дохід: заробітна плата за 
основним місцем роботи — 31 
332 грн, пенсія — 14594 грн і 
прибуток від підприємницької ді-
яльності — 17 тисяч гривень. У 

власності депутата два легкових 
автомобіля, трактор, екскаватор 
і самоскид.

Власником майстерні по ре-
монту автомобілів і вулканіза-
ції автотранспортних засобів та 
співвласником ТОВ «Південний 
дьюті фрі трейдінг», згідно з 
поданою декларацією, є Олек-
сандр Панкратов ("БПП «Солі-
дарність»). Та дохід від підприєм-
ницької діяльності не зазначений 
зовсім— тільки пенсія 111 697 
гривень.

Серед депутатів троє тимча-
сово не працюючих — Владис-
лав Долгій («Опоблок»), Дмитро 
Комков («Опоблок», за даними 
міськради, не працює, деклара-
ція не опублікована) і Наталя 
Швець («Батьківщина»). А двоє, 
знову ж таки за даними міськра-
ди, працюють найманими робіт-
никами у підприємців — Сергій 
Голубов (декларації немає) та 
Ганна Головко (у декларації 
вказана лише квартира, немає ні 
пенсії, ні інших доходів).

Каждый второй 
житель Рени 

не знает
 ни одного 

депутата местно-
го горсовета

Корреспондент ИзбирКома 
опросил на улице жителей го-
рода, предложив участникам 
опроса ответить на два вопро-
са: кого из депутатов Рений-
ского городского совета 7-го 
созыва они знают и как они 
оценивают их работу в городе. 
Всего на эти вопросы согласи-
лись ответить 50 человек.

В частности, на первый во-
прос 27 человек (54%) ответи-
ли, что не знают ни одного де-
путата. 13 респондентов (26%) 
смогли назвать одного депута-
та. 8 человек (16%) правильно 
назвали двух депутатов и толь-
ко двое (4%) правильно назвали 
троих депутатов. В ответах на 
второй вопрос 34 респондента 
(68%) признались, что не зна-
ют, чем депутаты занимаются, 
и считают, что никакой работы 
они не ведут. 16 респондентов 
(32%) считали, что определён-
ная работа депутатами прово-
дится, но только двое из них 
(4%) смогли привести конкрет-
ные примеры деятельности на-
родных избранников.

Стоит отметить, что при от-
вете на первый вопрос пример-
но в 20% случаев назывались 
фамилии городского головы 
Игоря Плехова, его зама Ан-
дрея Лантинова, депутата Ре-
нийского горсовета 6-го созыва 
Василия Саевского, депутатов 
районного совета Сергея Ара-
баджи, Виталия Никулы и Вя-
чеслава Мунтяна. 

Кроме того, были две по-
пытки причислить к депутатам 
городского совета младшего 
брата главы Одесского облсо-
вета, нардепа от БПП Алексан-
дра Урбанского. 

Напомним, что депутаты 
Ренийского городского совета 
на внеочередной сессии реши-
ли премировать городского го-
лову Игоря Плехова на 100% от 
оклада каждый год.  Также уже 
больше года Ренийская город-
ская избирательная комиссия 
не может провести заседание 
для рассмотрения заявления 
о прекращении депутатских 
полномочий.

Згідно з даними, якими оперує Роздільнян-
ська міська рада, лише четверо депута-
тів є підприємцями. Причому, рівень їхніх 
доходів, якщо вірити задекларованому, 
відрізняється у сотні разів: Оксана Дми-
тренко задекларувала 752 тисячі гривень, 
а Сергій Скрипник лише 3400 гривень - як 
дохід від підприємницької діяльності.

По результатам опроса 54% ренийцев не зна-
ют ни одного депутата местного городского 
совета, а 68% не представляют, чем они за-
нимаются.

жены Олега Этнаровича – по одному. 
Дмитрий Вишняков задекларировал 
три мотоцикла, Алексей Еремица, 
Дмитрий Пеструев и сына Василия 
Шкрябая – по два, Александр Бор-
няков, Петр Ионов, Юрий Крук – по 
одному. 

Автобусы и микроавтобусы есть у 
Александра Амици и мужа Лилии Ле-
онидовой. Во владении депутатов и 
членов их семей есть и водные сред-
ства: у Валентина Гапунича и Дми-
трия Танцюры – катера, Ильи Мозо-
лева – гидроцикл, Сергея Страшного 
– два гидроцикла и у Юрия Шумахера 
– лодка. Прицепы задекларировали 
Валентин Гапунич, Марина Лозовен-
ко, Илья Мозолев. 

Согласно декларации Олега Этна-
ровича, у него в собственности есть 
один фургон, а у его жены – восемь 
фургонов, два тягача и два полуприце-
па.

вАлеНтиНА боНдАреНко

михАил  бойко
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Депутаты Рений-
ского горсовета 

пренебрегают 
информированием 

избирателей

Как передает корреспондент 
ИзбирКома, с самого первого дня 
работы Ренийского городского 
совета VII созыва городской го-
лова Игорь Плехов неоднократно 
предлагал депутатам доброволь-
но закрепиться за избирательны-
ми округами, а затем проводить 
встречи с избирателями в этих 
округах. Закрепление за округа-
ми формально произошло, но вот 
встречу с избирателями в своем 
округе провел только один депу-
тат Сергей Лупу.

В то же время, если иници-
атива городского головы была 
для депутатов делом сугубо до-
бровольным, то отчитываться о 
работе местного совета не реже 
одного раза в полгода депутатов 
обязывает пункт 2 статьи 10 Зако-
на Украины «О статусе депутатов 
местных советов». В законе не 
оговаривается, каким способом 
это информирование должно про-
исходить. Например, можно ис-
пользовать социальные сети. Эту 
возможность использует только 
секретарь городского совета Сер-
гей Кобенко. На своей страничке в 
Facebook он регулярно освещает 
работу городского совета и его ис-
полнительного комитета. В район-
ной газете «Ренийский вестник» 
ни один депутат ни разу не проин-
формировал своих избирателей о 
работе совета.

В статье 16 того же Закона 
прописано, что не реже одного 
раза в год депутат местного со-
вета должен публично отчиты-
ваться перед избирателями. Од-
нако из 26 депутатов Ренийского 
городского совета VII созыва в 
2016 году только Андрей Медве-
дик, Александр Баланел, Сергей 
Кобенко, Ирина Сергеева, Алек-
сандр Куля и Вячеслав Фетеля 
публично отчитались о своей ра-

боте. Признаки формального под-
хода к выполнению своих обязан-
ностей в работе с избирателями 
можно заметить и в ведении при-
ема. Статья 10 все того же закона 
Украны в пункте 5 предписывает 
депутатам опубликовать время и 
место ведения приема, и, не реже 
одного раза в месяц, проводить 
этот прием. 

В соответствии с графиком 
приема депутатов 16 из них долж-
ны вести прием в одном и том же 
месте: в каб. 11 по ул. Соборной, 
103. По этому адресу находится 
кабинет секретаря Ренийского го-
родского совета. 

Кроме секретаря в нем рабо-
тает еще один сотрудник испол-
нительного комитета. Размеры 
помещения позволяют временно 
работать там еще одному чело-
веку, например, депутату вести 
прием. 

Однако график депутатского 
приема предполагает, что каждый 
последний четверг месяца в одно 
и то же время в этом кабинете 
должны вести прием Игорь Соро-
кин и Иван Хиора, а каждый второй 
вторник месяца, опять же одновре-
менно, в том же кабинете должны 
вести прием Вячеслав Фетеля и 
Александр Куля. Но особый случай 
– объявление о том, что в послед-
ний вторник месяца одновремен-
но все в том же кабинете должны 
вести прием Виталий Некульсян, 
Андрей Медведик и Игорь Будько.

Напомним, по результатам 
уличного опроса, проведенного 
корреспондентом ИзбирКома сре-
ди жителей города 54% опрошен-
ных не знают ни одного депутата 
местного городского совета, а 
68% не представляют, чем они за-
нимаются.

За восемь месяцев работы 
депутаты Белгород-

Днестровского горсовета 
подготовили 13 из 200 

проектов решений
Из них два проекта принад-

лежат коллективному перу де-
путатского корпуса. Также есть 
проект решения, подготовлен-
ный финансовым управлением 
Белгород-Днестровского сове-
та по распоряжению постоян-
ной депутатской комиссии по 
вопросам бюджета, финансов, 
социально-экономической по-
литики, инвестиционных и ры-
ночных отношений.

Что же касается персона-
лий, то лидерами по написанию 
проектов решений стали Оль-
га Ципуленко («Оппозицион-
ный блок») и Игорь Галат (ВО 
«Батькивщина»), у которых на 
счету по три проекта. Ещё по 
два проекта принадлежат ав-
торству Дениса Киминчиджи, 
Юлии Федоровой и Сергея 
Круппа.

В общих чертах авторские 
проекты депутатов городского 
совета выглядят следующим 
образом. Начнем с проектов, 
предложенных депутатом пар-
тии ВО «Батькивщина» Игорем 
Галатом. Как уже говорилось 
ранее, депутат предложил три 
проекта: «О досрочном прекра-
щении полномочий секретаря 
Белгород-Днестровского город-
ского совета VII созыва Ципу-
ленко О. В.»; «О необходимости 
проведения Всеукраинского ре-
ферендума по вопросу запрета 
продажи земель сельскохозяй-
ственного назначения в Укра-
ине»; а также «Об обращении 
депутатов Белгород-Днестров-
ского городского совета к Пре-
зиденту Украины Порошенко П. 
А., Премьер-министру Украины 
Гройсману В. Б., Председате-
лю Верховной Рады Украины 
Парубию А. В. о недопущении 
отмены моратория на продажу 
сельскохозяйственной земли». 

Все три проекта были при-
няты городским советом. Отме-
тим, что последние два проекта 
решений не относятся к полно-
мочиям городского совета и 
лишь ретранслируют обещания 
партии. Кроме того, подобные 
проекты решений стали появ-
ляться и в других городских со-
ветах Одесской области.

Ольга Ципуленко также 
предложила на рассмотрение 
городскому совету три проекта: 
«О внесении изменений в реше-
ние Белгород-Днестровского го-
родского совета от 23.11.2015г. 
№ 4 — VII «Об образовании по-
стоянных комиссий Белгород-

Днестровского городского сове-
та VII созыва и утверждения их 
персонального состава»; Про-
ект решения об утверждении 
«Кодекса этики депутата Белго-
род-Днестровского городского 
совета»; а также «Об утверж-
дении порядка урегулирования 
конфликта интересов в Белго-
род-Днестровском городском 
совете и его исполнительных 
органах, которые могут возник-
нуть во время участия в рассмо-
трении, подготовке и принятии 
решений». 

Поддержку нашёл толь-
ко первый проект, который, по 
сути, является техническим. 
Остальные же проекты реше-
ний, которые направлены на 
урегулирование поведения 
депутатов городского совета 
Белгорода-Днестровского были 
проигнорированы.

Далее идут два проек-
та решений Сергея Круппа: 
«О движении пригородного и 
междугороднего пассажирско-
го транспорта по территории г. 
Белгорода-Днестровского»; «Об 
организации автобусного марш-
рута регулярных специальных 
перевозок» (заметим, что Сер-
гей Крупп с 2017 года является 
начальником КП «Атотранссер-
вис»).

 Денис Киминчиджи в 2017 
году разработал два проекта 
решений: «О внедрении элек-

тронных закупок в городе Бел-
город-Днестровский» и «Проект 
решения об утверждении Поло-
жения о постоянных комиссиях 
Белгород-Днестровского город-
ского совета VII созыва». 

Последний проект, к слову, 
был написан в соавторстве с де-
путатом городского совета Юли-
ей Федоровой, однако на сессии 
принят не был. Что же касается 
первого проекта, то он устанав-
ливает минимальный порог для 
начала закупок через систему 
ProZorro с 10 тысяч гривень.

У Юлии Федоровой, кроме 
проекта решения, написанного 
в соавторстве с Денисом Кимин-
чиджи, также есть авторский 
проект решения «Об утвержде-
нии Положения о порядке пода-
чи и рассмотрения электронных 
петиций». 

Решение даёт возможность 
жителям города с помощью 
электронной платформы «Ро-
зумне місто» подать своё обра-
щение к органам местного само-
управления. Главным условием 
составления петиции является 
соответствие требований, из-
ложенных в обращении с пол-
номочиями, предусмотренными 
законом Украины.

В итоге, из 13 депутатских 
проектов решений 10 были при-
няты в ходе пленарных заседа-
ний городского совета.

В период с 1 января по 28 августа на сайте 
Белгород-Днестровского городского совета 
было опубликовано 200 проектов решений. 
Однако всего лишь 13 проектов были подго-
товлены и разработаны депутатами. 

Депутаты Ренийского горсовета не проводят встреч 
с избирателями на своих округах и не торопятся от-
читаться перед ними о своей работе в совете. 

михАил  бойко

АНдрей гоНчАров
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Програма навчання та наставництва для громадян “Запобігання корупції в об'єднаних територіальних громадах” реалізується громадським партнерством 
“За прозорі місцеві бюджети!” в рамках програми «децентралізація приносить кращі результати та ефективність» (DOBRE), що виконується міжнародною 
організацією глобал комьюнітіз (Global Communities) та фінансується Агентством США з міжнародного розвитку (USAID).

Рекомендації Одеського КВУ з приводу нового 
Регламенту Одеської обласної ради

Серед основних нововведень 
- обов'язкова публікація виснов-
ків постійної депутатської комісії 
з питань регламенту, місцевого 
самоврядування, депутатської 
діяльності, етики та гласності з 
питань порушення порядку голо-
сування, тобто, простіше кажучи, 
за фактами «кнопкодавства».

Також проект передбачає, 
що апарат облради за 10 днів до 
сесії повинен розіслати на елек-
тронні пошти депутатів проекти 
рішень в електронному ж вигляді. 
Розробили автори нової редакції 
Регламенту і порядок внесення 
проектів рішень в останній мо-
мент перед сесією і «з голосу», 
за що депутати часто критикують 
своїх колег і облдержадміністра-
цію. У проекті пропонується, щоб 
суб'єкт подання проектів рішення 
повинен не пізніше ніж за три дні 
не тільки його подати, а й пись-
мово обгрунтувати необхідність 
його термінового розгляду на 
майбутній сесії.

А ось остаточний варіант по-
рядку денного пропонується до-
ручити затверджувати не одноо-
сібно голові облради, а й президії 
зборів.

У виняткових випадках автори 
проекту Регламенту пропонують 

дозволити колегам вносити про-
екти «з голосу», але при цьому 
надати в апарат облради рівно 84 
(за кількістю депутатів) примірни-
ків проекту рішення з додатками, 
щоб депутати могли ознайомити-
ся з документами безпосередньо.

Пропонують автори і змінити 
порядок створення лічильної ко-
місії. Зараз її формують в кілько-
сті дев'яти будь-яких депутатів. У 
новому Регламенті пропонують 
обирати до неї по одному пред-
ставнику від кожної фракції плюс 
ще один депутат від постійної ко-
місії з питань регламенту.

Визначили і терміни візування 
проектів - це пропонується роби-
ти в п'ятиденний термін з момен-
ту отримання проекту рішення. 
Крім того, передбачається, що 
після прийняття Регламенту де-
путати повинні будуть розробити 
і прийняти Правила поведінки де-
путата.

У свою чергу, на думку Одесь-
кої обласної організації «Коміте-
ту виборців України», депутатам 
обласних зборів давно слід було 
внести зміни до свого Регламен-
ту. «Запропонований проект ре-
дакції регламенту обласної ради, 
в першу чергу, присвячений ор-
ганізації роботи ради, хоча деякі 

запропоновані зміни і впливають 
на забезпечення відкритості ро-
боти ради та прозорості прийнят-
тя нею рішень, на що ми вказува-
ли в нашому аналізі Регламенту 
міської ради. Зокрема, ми вказу-
вали на необхідність спрощення 
процедури візування проектів 
рішень, які подають депутати, а 
також на занадто розпливчастий 
характер, що значно зменшує 
прозорість прийняття рішень 
радою норми Регламенту, який 
дозволяє вносити пропозиції до 
порядку денного безпосередньо 
в ході пленарного засідання», - 
зазначила керівник аналітичного 
відділу облКВУ Анастасія Матві-
єнко.

«З огляду на актуалізоване 
питання внесення змін до Рег-
ламенту роботи ради, хотілося б 
спостерігати активність депутатів 
і в напрямку підвищення відкри-
тості та прозорості роботи ради 
через актуалізацію і уточнення 
положень Регламенту. Наша ор-
ганізація завжди готова надати 
допомогу в розробці норм, які 
будуть задовольняти рекоменда-
ціям, які ми надали обласній раді 
ще на початку 2016 року», - нага-
дує аналітик.

Відзначимо, що серед ос-
новних рекомендацій Одеського 
КВУ були наступні.

У Регламенті Одеської облас-
ної ради рекомендується перед-
бачати:

 f процедури щодо врегулю-
вання конфлікту інтересів 
депутатів обласної ради, а 
також оприлюднення інфор-
мації про конфлікти інтересів 
депутатів обласної ради;

 f подачу декларацій про май-

но, доходи та зобов'язання 
фінансового характеру де-
путатів і їх оприлюднення на 
сайті обласної ради, неза-
лежно від основного місця 
роботи депутатів;

 f оприлюднення і забезпечен-
ня вільного доступу в фор-
маті «відкритих даних» до 
стенограм (і/або аудіо-відео 
записів) пленарних засідань, 
засідань президії та засідань 
постійних депутатських комі-
сій, результатів громадських 
обговорень проектів рішень, 
звітів про результати діяль-
ності постійних депутатських 
комісій, планів діяльності 
ради, даних про реєстрацію 
депутатів на сесіях;

 f публікацію результатів пер-
сонального голосування де-
путатів ради в день прове-
дення пленарних засідань;

 f суворе обмеження переліку 
питань, для розгляду яких 
може бути застосована спро-
щена процедура внесення 
проектів рішень до порядку 
денного, минаючи їх попе-
реднє оприлюднення та об-
говорення;

 f суворе обмеження переліку 
питань, для розгляду яких 
пленарне засідання може 
бути проведено в закритому 
режимі;

 f граничні терміни подання 
проектів рішень для розгля-
ду їх на сесії обласної ради;

 f процедуру розгляду елек-
тронних петицій, які набрали 
необхідну кількість голосів в 
належні терміни;

 f гарантії для реалізації гро-
мадянами можливості без-
перешкодного доступу до 
пленарних засідань облас-

ної ради, а також засідань 
депутатських комісій;

 f можливість для ініціюван-
ня громадянами питань для 
розгляду обласною радою;

 f подачу депутатами і опри-
люднення на сайті обласної 
ради біографічних відомо-
стей, а також відомостей про 
партійну приналежність де-
путатів, інформації про май-
бутні зустрічі з виборцями, в 
тому числі звітні, інформації 
про помічників-консультан-
тів, звітів про виконану ро-
боту;

 f конкретизувати терміни по-
дачі депутатами звітів про 
свою діяльність, а також 
форму проведення звітів 
(відкрита зустріч з виборця-
ми);

 f можливість подачі для оп-
рилюднення на офіційному 
сайті ради будь-якої інфор-
мації про реалізацію депу-
татами своїх повноважень, а 
також можливість здійснен-
ня прямого зв'язку з вибор-
цями через організацію ро-
боти персональних сторінок 
депутатів;

 f процедуру вилучення картки 
для електронного голосу-
вання відсутнього депутата, 
а також процедуру повтор-
ного голосування з питання, 
під час голосування по якому 
було зафіксовано «неперсо-
нальне» голосування депу-
тата/-ів;

 f встановлення наявності візи 
Юридичного управління апа-
рату обласної ради або від-
повідного за компетенціями 
органу в якості єдиної необ-
хідної для подачі проекту рі-
шення депутатами обласної 
ради.

На вересневій сесії Одеської обласної ради депу-
татам запропонували проект нової редакції Регла-
менту. Проект винесено фракцією «Опозиційного 
блоку» і в цілому отримав схвалення профільної 
комісії, яку, втім, очолює депутат від цієї ж фрак-
ції Віктор Андреєнков. З іншого боку, юридичне 
управління облради розкритикувало цілий ряд 
пунктів в проекті нового Регламенту. В результаті 
проект не було прийнято.

В громадах-партнерах програми USAID DOBRE 
впроваджено перші антикорупційні інструменти

Відтепер посадові особи в 
ОТГ призначатимуться за ре-
зультатами конкурсного відбору, 
громада керуватиметься чітки-
ми процедурами врегулювання 
конфлікту інтересів при прийнят-
ті рішень, а при комунальному 
підприємстві в Білоберізці буде 
створена наглядова рада.

Прийняті радою проекти рі-
шень були розроблені за допо-
моги експертів Громадського 

партнерства “За прозорі місце-
ві бюджети!” в рамках проекту 
“Запобігання корупції в об’єдна-
них територіальних громадах”, 
що реалізується за підтримки 
програми USAID DOBRE. Про-
тягом серпня в ОТГ працювали 
експерти партнерства – Віталій 
Світлик та Віктор Бобиренко. 
Саме вони проводили навчання 
для представників ОТГ, на яких 
роз’яснювали всі особливості 
антикорупційних механізмів, ре-

комендованих для громад, а по-
тім допомагали готувати обрані 
інструменти до впровадження.

“Протягом місяця ми працю-
вали з ОТГ в Івано-Франківській 
області. Були проведені чотири 
дводенні семінари для представ-
ників громад, як для керівництва, 
так і для мешканців і активістів, 
– розповідає експерт партнер-
ства Віталій Світлик. – Також ми 
проводили оцінку ситуації в ОТГ 
і давали рекомендації стосовно 
першочергових проектів рішень, 
необхідних для прийняття в цих 
громадах”.

Пакет антикорупційних меха-
нізмів, запропонованих експер-
тами Громадського партнерства 
“За прозорі місцеві бюджети!” 
для ОТГ, налічує більше 10 про-
ектів рішеннь. В Білоберізці пер-

шочергово було винесено на се-
сію три.

Василь Пилип’юк, заступник 
сільського голови Білоберізької 
ОТГ з питань діяльності виконав-
чих органів влади,  зазначає, що 
ці проекти рішення були найне-
обхіднішими, зокрема тому, що 
в Білоберізці створюється кому-
нальне підприємство.

“Всі запропоновані інструмен-
ти важливі, просто ми вибирали 
ті, які є першочерговими для нас, 
– зазначає Пилип’юк, – Букваль-
но в процесі підготовки рішень 
до сесії ми вирішили впровадити 
наглядову раду при комунально-
му підприємстві. Ми якраз завер-
шуємо процес його створення”.

Експерти Громадського парт-
нерства “За прозорі місцеві бю-

джети!” підкреслюють що, це 
– тільки початок масштабного 
впровадження антикорупційних 
інструментів в громадах-парт-
нерах програми USAID DOBRE. 
Адже програмою “Запобігання 
корупції в об’єднаних територі-
альних громадах”, яку виконує 
партнерство, крім Білоберізької 
ОТГ, охоплено ще 24 громади в 7 
областях України.

“Ми маємо амбітну мету впро-
вадити мімінум 50 актикорупцій-
них інструментів в 25 ОТГ до 
кінця листопада. Я дуже дякую 
колегам, що супроводжують Бі-
лоберізьку ОТГ, за такий чудовий 
старт, який, впевнений, ще біль-
ше надихне всіх нас на досягнен-
ня поставленої мети!”, - підкрес-
лив Анатолій Бойко, координатор 
Громадського партнерства “За 
прозорі місцеві бюджети!”.

7 вересня на сесії Білоберізької ОТГ, що на 
Франківщині, депутати прийняли рішення впро-
вадити три механізми запобігання корупції, 
розроблені у співпраці з експертами Громадсь-
кого партнерства “За прозорі місцеві бюдже-
ти!” в рамках програми “Запобігання корупції 
в об’єднаних територіальних громадах”.
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Для здобувачів освіти 
(учнів, вихованців, студен-
тів).

З’явилась можливість здобу-
вати освіту за індивідуальною 
освітньою траєкторією. Причому 
робити це можна трьома спосо-
бами. Перший – навчаючись за 
освітніми програмами із одер-
жанням документа про здобуті 
компетентності (формальний 
варіант). Другий – інформаль-
на форма (самоосвіта). Третій 
– неформальне навчання, коли 
освіта здобувається за освітніми 
програмами та не передбачає 
одержання документа.

Створюється можливість під-
твердити у системі формальної 
освіти результати навчання, здо-
буті шляхом неформальної та ін-
формальної освіти.

З 1 вересня 2018 року запро-
ваджується 12 річне навчання: з 
6 років початкова освіта (4 роки), 
базова середня (5 років), про-
фільна академічна/базова про-
фільна освіта (3 роки). При цьому 
зменшується кількість років (до 3 
років) на здобуття бакалаврсько-
го рівня вищої освіти.

Запроваджується інститут ос-
вітнього омбудсмена, який має 
забезпечувати права особи на 
освіту, розглядати порушення 
таких прав і приймати відповідні 
рішення.

Вводиться поняття академіч-
ної доброчесності. Це означає 
відсутність академічного плагіа-
ту, списування, фабрикації дослі-
джень, обману та хабарництва.

Для педагогічних пра-
цівників

Керівника навчального закла-
ду призначатиме засновник або 
уповноважений ним орган за ре-
зультатами конкурсного відбору 
та за контрактом не більш, ніж 
на 2 строки, що дозволить онов-
лювати управлінські кадри. Сам 
керівник навчального закладу за 
результатами конкурсного від-
бору призначатиме педагогічних 
працівників, а отже, самостійно 
формуватиме власну команду.

Запроваджується до обов'яз-
кової атестації педагогів проход-
ження сертифікації (зовнішнє 
оцінювання компетентності вчи-
телів). При цьому термін дії сер-
тифіката становитиме 5 років, 
а сам педагог матиме протягом 
цього терміну щомісячну доплату 
у розмірі 20% посадового окладу. 
Окрім того, освітянин, який успіш-
но пройде сертифікацію, звільня-
ється від атестації.

Передбачено підвищення 
посадового окладу педагогічно-
го працівника кожної наступної 
кваліфікаційної категорії на 10%, 
надбавки за вислугу років: понад 
три роки – 10%, понад 10 років 
– 20%, понад 20 років – 30%. А 
також посадовий оклад педа-
гогічного працівника найнижчої 
кваліфікаційної категорії сягати-
ме 9600 грн (хоча варто заува-
жити, що це питання на сьогодні 
потребує збалансування Держав-
ного бюджету).

Відтепер будуть оприлюдне-
ні критерії оцінювання освітньої 
діяльності педагогів, що відпові-

датимуть професійному стандар-
ту. До цього часу публікувались 
лише критерії оцінювання знань 
школярів. Передбачено заборону 
залучати педагогічних працівни-
ків закладу в релігійних та полі-
тичних заходах.

Освітяни мають щорічно пла-
нувати певну кількість часу на 
підвищення своєї кваліфікації 
(сукупно протягом 5 років – не 
менше 150 годин), що відповідає 
вимогам часу. Дотепер вони про-
ходили курси підвищення квалі-
фікації всього, як правило, 1 раз 
на 5 років.

Для засновників на-
вчальних закладів, зокре-
ма органів місцевого само-
врядування

Надано право органам міс-
цевого самоврядування різних 
адміністративно-територіальних 
одиниць приймати спільне рішен-
ня щодо організації здобуття по-
чаткової, базової та профільної 
середньої освіти, а також підве-
зення здобувачів освіти.

Мають створювати ресурсні 
центри з інклюзивної освіти, щоб 
забезпечити права на фаховий 
супровід дітей із особливими 
освітніми потребами.

Збережено права засновників 
щодо створення, реорганізації та 
ліквідації навчальних закладів, 
затвердження установчих доку-
ментів закладів освіти, призна-
чення їх керівників.

Передбачено можливість на-
дання субвенції з Державного 

бюджету на розвиток дошкільної 
та позашкільної освіти, що до 
цього часу не здійснювалось, а 
також освіти осіб з особливими 
освітніми потребами.

Органи місцевого самовряду-
вання забезпечують безоплат-
ним гарячим харчуванням лише 
дітей пільгових категорій, а та-
кож забезпечують пільговий про-
їзд учнів, вихованців і студентів у 
громадському транспорті.

Для навчальних закла-
дів

Закладу освіти відтепер нада-
ється фінансова, академічна, ор-
ганізаційна та кадрова автономія. 
За результатами ЗНО чи низьких 
результатів навчання здобувачів 
освіти запроваджується форма 
інституційного аудиту, за резуль-
татами якого готуватиметься 
висновок про якість освітньої ді-
яльності як рекомендаційна для 
засновника закладу освіти.

Нормативно запроваджу-
ється можливість усіх закладів 
освіти надавати платні освіт-
ні послуги, інформацію про які 
вони мають оприлюднювати на 
офіційному сайті. Поряд із тим 
зароблені кошти не можуть бути 
вилучені до місцевого чи Дер-
жавного бюджетів. Їх спряму-
вання визначатимуть установчі 
документи закладу освіти.

На офіційному сайті закладів 
освіти відтепер оприлюднювати-

меться інформація про заклад, 
керівника, його заступників, пе-
дагогічних працівників, рівень 
їх освіти та кваліфікації, досвід 
педагогічної діяльності та інші 
відомості.

Запроваджується громад-
ська акредитація закладу освіти 
– визнання якості освітньої ді-
яльності закладу освіти з метою 
формування його позитивного 
іміджу та репутації, що здійсню-
ється добровільно за запитом 
закладу освіти.

 
Отже, можна критично оціню-

вати нововведення, однак вони 
свідчать про свіжі європейські 
тенденції в освітньому просторі 
України, значне підвищення про-
фесійного та соціального рівня 
педагогів, створення нових якіс-
них умов для здобувачів освіти. 

Видання ІзбірКом вхо-
дить в число партнерів 
проекту VoxConnector. Ма-
теріали отримані редакці-
єю на правах ексклюзив-
ності.

Підготовка цього матеріалу 
стала можливою завдяки під-
тримці американського народу, 
що була надана через проект 
USAID «у-медіа», що виконуєть-
ся міжнародною організацією 
Інтерньюз. Зміст матеріалів є 
винятково відповідальністю ви-
дання Ізбірком та необов’язково 
відображає точку зору USAID, 
уряду США та Інтерньюз.

Реформ у сфері державного 
управління не було. 

VoxConnector вирішив запи-
тати у експертів, на які найваж-
ливіші зміни слід чекати восени. 
Експерт РПР Олександр Лємє-
нов визначив найважливіше за 
антикорупційним напрямком.

По-перше, очікується 
початок створення антико-
рупційного суду. 

 Закон «Про судоустрій і ста-
тус суддів» передбачає створен-
ня незалежних антикорупційних 
судових інституцій. Згідно з його 
положенням, Вищий антикоруп-
ційний суд України утворюється, 
а конкурси на посади суддів у 

цьому суді оголошуються про-
тягом 12 місяців з дня набрання 
чинності. Закон був ухвалений 
влітку 2016 року, отже, поява ан-
тикорупційного суду на часі.

У Верховній Раді зареєстро-
вано два законопроекти, які пе-
редбачають створення антико-
рупційних інституцій. Перший з 
них (№6011) закладає плацдарм 
для створення незалежних ан-
тикорупційних судів, другий 
(№6529) – передбачає появу ан-
тикорупційних палат у вже ство-
рених судах.

По-друге передача слід-
чих функцій від Генпро-
куратури до ДБР. 

Конституція та Кримінальний 
процесуальный кодекс передба-
чають: Генеральна прокурату-
ра має втратити слідчі функції і 
передати їх до новоствореного 
правоохоронного (слідчого) ор-
гану. Цією інституцією має ста-
ти Державне бюро розслідувань 
(ДБР). Конкурсна комісія вже пів-
тора року працює над обранням 
керівництва Бюро. Наразі визна-
чено 19 кандидатів, які пройшли 
низку етапів відбору. Наступним 
кроком має стати тест на полі-
графі.

ДБР покликане розслідувати 
злочини посадовців найвищого 
рівня – екс-президентів, усього 
складу уряду, перших керівників 
відомств, правоохоронців та суд-
дів. Виключення становить лише 
вузький перелік корупційних зло-
чинів, що належать до підслідно-
сті Національного антикорупцій-
ного бюро.

Передача функцій має відбу-

тися у листопаді, проте є сум-
ніви, що за три місяці вдасться 
обрати керівництво ДБР та сфор-
мувати його апарат.

І по-третє, восени заплано-
вано повноцінний запуск Наца-
гентства з повернення активів.

У грудні 2016 року Кабінет 
Міністрів України призначив на 
посаду Національного агентства 
з питань виявлення, розшуку та 
управління активами, одержани-
ми від корупційних та інших зло-
чинів, Антона Янчука. Він переміг 
у конкурсі, в якому брали участь 
20 кандидатів.

Протягом першої половини 
2017 року апарат Нацагентства 
формувався повільно, орган так і 
не почав повноцінно виконувати 
свої функції.

В середині серпня продовже-
но прийом документів для участі 
у конкурсі з формування Громад-
ської ради при агентстві. Наразі 

також триває набір фахівців, які 
добираються в новостворений 
орган – спеціалісти з управління 
активами, моніторингу ефектив-
ності управління та їх продажу.

Видання ІзбірКом вхо-
дить в число партнерів про-
екту VoxConnector. Матері-
али отримані редакцією на 
правах ексклюзивності.

Підготовка цього матеріалу 
стала можливою завдяки під-
тримці американського народу, 
що була надана через проект 
USAID «у-медіа», що виконуєть-
ся міжнародною організацією 
Інтерньюз. Зміст матеріалів є 
винятково відповідальністю ви-
дання Ізбірком та необов’язково 
відображає точку зору USAID, 
уряду США та Інтерньюз.

ТОП-3 змін від антикорупційної реформи

ТОП-5 змін в системі освіти після прийняття 
нового закону

Індекс моніторингу реформ (іМоРе) у липні 
склав +1.1 із можливих від -5 до +5, і певний 
прогрес відбувся в реформуванні енергетич-
ного сектору, держфінансах та монетарній по-
літиці.  

Парламент 5 вересня 2017 року ухвалив закон “Про освіту”, яким дав 
старт реформі освіти. Закон повістю трансформує систему освіти. Які 
зміни чекають на суспільство у зв'язку з прийняттям закону, розпові-
ла аналітик Асоціації міст України. Кандидат педагогічних наук Людми-
ла Мозгова назвала VoxConnector п'ять основних змін, які стосуються 
різних учасників навчально-виховного процесу, та роз’яснила наслідки 
майбутніх новацій.
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Асоціація на роздоріжжі: чому боротьба за 
угоду з ЄС не припиниться 1 вересня

"Це прямий результат над-
звичайно важливого докумен-
та – Угоди про асоціацію з ЄС, 
яка відкриває для українських 
виробників доступ до європей-
ських ринків", – заявив прези-
дент.

Nexas, однак, працює в Укра-
їні з 2007 року. Має ще два за-
води – в Перемишлянах і Золо-
чеві. Отже, концерн прийшов до 
нас ще до асоціації і тривалий 
час експортував до Євросоюзу 
без зони вільної торгівлі.

Та не дивно, що президент 
перебільшує: піаритися на Угоді 
про асоціацію цими днями зруч-
но й виграшно. Є привід: 1 ве-
ресня угода набуває чинності. 
І попри скепсис щодо офіційних 
заяв – сьогодні справді день 
для оптимізму.

Асоціація – це не просто зни-
ження мит. Вона справді здатна 
змінити країну, нехай це і не ста-
неться вже завтра.

Угоду про асоціацію недар-
ма порівнюють з безвізовим ре-
жимом – і те, й інше є знаковим 
та етапним на шляху України до 
ЄС.

Навіть попри те, що за своєю 
дією вони принципово відрізня-
ються.

Безвіз має негайний вплив, 

тоді як офіційний "запуск асоціа-
ції" пересічний українець на собі 
не відчує. Товари не подешев-
шають вже завтра, а їхня якість 
чи безпечність не зміниться 
лише через те, що ми вже має-
мо повністю працюючу угоду.

З практичної точки зору по-
чаток дії УА є доволі технічною 
подією, адже ключові положен-
ня угоди працюють у тимчасо-
вому режимі вже кілька років, а 
1 вересня починає діяти менша 
кількість положень та статей, 
нехай навіть важливих для су-
спільства.

Попри це, сьогоднішній день 
не стає менш значущим – і з ог-
ляду на історію угоди, сповнену 
драмами та уроками від берез-
ня 2007 року, і через те, що цей 
документ залишатиметься у 
фокусі багато років, визначаю-
чи напрям українських реформ.

Нині не часто згадують, що 
підготовка угоди почалася ще 
за Ющенка, у притаманному тим 
часам хаосі. Переговори майже 
не просувалися, натомість не 
бракувало щедрого проєвро-
пейського словоблуддя від обох 
"помаранчевих вождів".

За Януковича ситуація змі-
нилася, але не стала кращою. 
Переговори зрушили з мертвої 
точки і доволі швидко завер-
шилися, але одночасно в Укра-

їні тривало зміцнення автори-
таризму, несумісне з духом та 
цілями угоди. Події тієї доби 
довели неможливість сидіти на 
шпагаті між Європою та Євра-
зією – у цій багаторічній улю-
бленій позі української влади. 
Суспільство прагнуло руху, але 
одночасний рух у протилежних 
напрямках не міг не призвести 
до розриву.

В листопаді 2013 року Угода 
про асоціацію стала символом 
боротьби українців за європей-
ське майбутнє. Після відмови 
Януковича від її підписання по-
чалося масштабне повстання, 
що переросло у Революцію Гід-
ності.

Та повернемося до сього-
дення. На жаль, угода відтоді 
так і не стала символом щирості 
проєвропейської риторики укра-
їнської влади.

Минуло майже три роки її 
тимчасового застосування. Змі-
нилися три уряди, на європей-
ських гаслах прийшли до влади 
новий президент та парламент-
ська більшість. Але незмінним 
лишився брак політичної волі до 
виконання змін та реформ, пе-
редбачених у тому числі Угодою 
про асоціацію.

"Зі 126 директив, які ми мали 
імплементувати в українське за-
конодавство у 2016 році, імпле-
ментовано лише 36, з них 23 – 
повністю", – визнала на початку 
року віце-прем’єр з євроінтегра-
ції Іванна Климпуш-Цинцадзе. 
Відтоді ситуація принципово не 
змінилася. Днями "Європейська 
правда" мала змогу побачити 
урядовий моніторинг виконання 
угоди. Всі розділи в ньому були 
зафарбовані червоним кольо-
ром – це означає, що у жодно-
му секторі виконання не йде за 
графіком.

Виконання зобов’язань 
справді рухається надто поволі, 
а те, що є, досягнуто не в остан-

ню чергу завдяки зовнішньому 
та внутрішньому тиску на укра-
їнську владу.

А попереду – передвиборчий 
2018-й, коли шанси на "рішучі 
реформи" стають ще меншими.

Часто замість прогресу у ви-
конанні угоди ми бачимо кроки 
назад. Частина депутатських 
ініціатив прямо суперечить зо-
бов’язанням України перед ЄС. 
І проблеми сконцентровані не 
тільки в парламенті – варто 
лише згадати скандальну ініці-
ативу МВС із обміну водійських 
посвідчень, яку у відомстві Ава-
кова намагалися "продати" як 
виконання Угоди про асоціацію. 
Тоді суспільний розголос зупи-
нив МВС, але за півроку вони 
знову почали просувати ту саму 
ідею.

Однак численні проблеми 
із виконанням Угоди про асоці-
ацію не стають на заваді пере-
можній риториці влади. Заява 
Порошенка на початку цієї стат-
ті – лише один із багатьох при-
кладів останнього часу.

Очевидно, з наближенням 
виборів пафосу лише більша-
тиме.

Вже відомо про плани По-
рошенка будувати кампанію 
на обіцянках привести Україну 
в Європу. Асоціація та безвіз 
мали би стати доказом його 
"серйозних намірів", адже євро-
інтеграція залишається свідо-
мим вибором українців.

Але є одна проблема: якщо 
роботу і надалі підмінятимуть 
розмовами, з кожним місяцем 
буде складніше переконувати 
виборців, що країна йде саме 
цим шляхом.

І не варто сподіватися на 
підтримку ЄС у виборчій кам-
панії. "Навіщо вам європейське 
майбутнє, якщо ви не здатні ви-
конати свою домашню роботу з 
реформ" – такі заяви вже зараз 

лунають у Брюсселі, щойно Київ 
піднімає питання про подальше 
зближення з Євросоюзом.

Отже, отримавши такий ко-
зир, як повноцінна Угода про 
асоціацію, влада скоро опи-
ниться на роздоріжжі. Перед 
нею будуть два шляхи.

Перший – використовувати 
угоду як інструмент для політ-
технологій та маніпуляцій. Чи-
мось це подібно до того шляху, 
яким Київ йде сьогодні.

Для цього можна залишити 
все, як є. Щось виконувати. Десь 
– ігнорувати власні зобов’язан-
ня чи намагатися вихолостити 
суть регламентів ЄС, або викри-
вити їх, підлаштувавши під свої 
бажання. Тобто не шкодити осо-
бистим бізнес-інтересам, і вод-
ночас – не втомлюючись вихва-
лятися асоціацією у публічних 
промовах.

Другий шлях – почати на-
лежно й системно виконувати 
угоду й справді рухати Україну 
в Європу, зробити її символом 
успіху.

Так, це робити важче, аніж 
розповідати про "наш шлях до 
ЄС" на тлі очевидного саботу-
вання цього шляху. Але для 
політиків, які справді мріють 
про європейське майбутнє для 
України (а не лише запевняють 
виборця про такі мрії), цей вибір 
взагалі не мав би стояти.

Виконання Угоди про асоціа-
цію з ЄС – лише один з етапів 
на європейському шляху Украї-
ни, та нині він – безумовно най-
важливіший. На цьому шляху на 
нашу державу ще чекає чимало 
перешкод.

Але цей шлях Україна здат-
на пройти до кінця. Звісно, якщо 
йти, а не тільки переконувати 
світ у своїй готовності зробити 
перший крок.

Життя після Угоди про асоціацію: 
нове завдання для України

Зараз торгівля з країнами 
Євросоюзу становить 41,1% від за-
гального обсягу зовнішньої торгівлі 
товарами, а за перше півріччя 

2017 року експорт товарів і послуг 
до ЄС зріс на 22,8% порівняно з 
аналогічним періодом 2016 року і 
склав $9,4 млрд.

Це означає, що український 
бізнес вже має чималий зиск 
від скасування мит, яке поча-
ло діяти ще з квітня 2014 року, 

і вийшов з провалля в обсягах 
торгівлі з ЄС, яке ми мали два 
роки тому. Чинників падіння тоді 
було багато – і війна, і болісне 
оздоровлення фінансового рин-
ку, і коливання цін на сировин-
них ринках...

Та найважливіше те, що 
зрештою на ринок ЄС вийшли 
ті виробники, які раніше були 
орієнтовані на Росію або на 
внутрішній ринок. Серед них 
і великі виробники молочної 
продукції і зовсім невеликі ви-
робники ізоляційної стрічки з 
Бахмута – прикладів багато, і 
вони дуже різні.

І тут ми наближаємося до 
найголовнішої якісної зміни. ЄС 
перестає бути екзотикою для 
українського бізнесу.

І одночасно – так само й 
Україна перестає бути екзоти-
кою для бізнесу глобального. 
Формально це ніяк не пов’язано 
з Угодою про асоціацію, хоча 
непрямий її вплив дійсно є. 
Відкриття заводів з вироб-
ництва вузлів для автомобілів 
на Львівщині, активна участь 
українських підприємців у 
бізнес-форумах, дедалі частіші 
історії про успішну роботу на 
ринках ЄС – це все те, заради 
чого УА задумувалася.

Петро Порошенко днями відкрив у Бродах 
новий завод французького концерну Nexas. 
Там виготовлятимуть автомобільні кабелі та 
продаватимуть їх до Євросоюзу.

ЄвроПейСькА ПрАвдА

тАрАС кАчкА,
заступник виконавчого директора мФ «відродження»

Набуття чинності Угодою про асоціацію з ЄС (УА) довгий час було клю-
човою метою української влади та суспільства. Тепер, коли мети до-
сягнуто, настав час думати, що робити далі. Три останні роки показа-
ли, що Україна бачить (і активно використовує) два шляхи подальшої 
євроінтеграції – розвинути економіку і бізнес за європейським зраз-
ком і вступити до ЄС. Наразі ми кульгаємо обома цими шляхами. В 
тому числі – через брак належної бюрократичної роботи.
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Реалізація політичної мети – 
вступ до ЄС – теж є можливою.

Це підтверджує історія 
Євросоюзу: для всіх 
європейських країн укладення 
Угоди про асоціацію передувало 
в часі, або і просто було логічно 
пов’язане із переговорами про 
вступ до ЄС.

І тут треба зробити застере-
ження.

Юнкер недарма нагадує, 
що ми "ще не в ЄС". Навіть 
якби завтра Євросоюз виз-
нав європейську перспективу 
України, це не означало би жод-
ного автоматизму в подальшому 
шляху до членства. Якщо Акт 
про умови вступу України до ЄС 
колись буде підписаний, то це 
станеться зовсім не скоро і після 
надзвичайно складної роботи.

Та навіть нинішнє відверте 
небажання лідерів ЄС говорити 
про перспективи українського 

членства не мають нас налякати. 
Україна має ставити мету і напо-
легливо йти до неї.

Ми маємо вести дискусії з ЄС 
про наші майбутні відносини.

Зрештою, дорогою до 
нинішньої події – початку дії Уго-
ди про асоціацію – нам також до-
велося здолати чимало етапів.

Односторонні преференції, 
підписання, тимчасове засто-
сування УА без торговельного 
блоку, тимчасове застосування 
в повному обсязі, ратифікація і 
набрання чинності – всі ці стадії 
укладення угоди не були автома-
тичними. Нас намагалися зупини-
ти через політичний тиск, через 
тривалі тристоронні консультації 
за участі РФ... Ми пройшли епо-
пею з Нідерландами... І це – не 
згадуючи про всі зусилля щодо 
безвізу...

Щоби пройти цей шлях, зна-
добилася політична і дипло-

матична робота неймовірної 
інтенсивності.

Тепер – найкращий час спря-
мувати цю інтенсивність на робо-
ту над вступом до ЄС.

Отже, наше наступне завдан-
ня варто сформулювати таким 
чином: ми маємо переконати ЄС 
офіційно визнати європейську 
перспективу Україну.

Саме це відкриває шлях до 
переговорів про вступ України. 
Так, це може статися колись, у 
майбутньому, та нині потрібно 
зробити перший крок.

Ще 10 років тому ніхто не 
вірив, що нова "посилена угода з 
ЄС" (саме таку робочу назву на 
початку мала УА) отримає слово 
"асоціація" в назві.

Повторюсь – завдання роз-
почати діалог з ЄС про майбутнє 
членство цілком під силу 
Україні. Головна умова цього: 

нам потрібно наповнити Угоду 
про асоціацію з ЄС реальним 
змістом.

Наразі дії української влади 
на цьому шляху аж ніяк не заслу-
говують на позитивну оцінку.

І йдеться не лише про те, що 
ми впровадили лічені одиниці з 
сотень актів ЄС, згаданих в УА, а 
щодо 83 з них вже відстаємо від 
визначеного угодою графіку.

При цьому відставання ча-
сто є навіть у тих галузях, де 
успіх українських реформ є за-
гальновизнаним. Наприклад, 
ніхто не заперечує прогрес у 
реформі державних закупівель, 
але Україна так і не схвалила 
формальні рішення, які запуска-
ють відкриття ринків державних 
закупівель, визначених статтею 
154 УА. У нас очевидний прогрес 
щодо реформи технічного регу-
лювання, але ми і досі не маємо 
протоколу АСАА, який юридич-
но визнає нашу систему такою, 

що відповідає вимогам ЄС. До 
слова, проблеми генерують не 
лише українські чиновники та 
парламентарі. У низці випадків 
проблема – в інерційності з боку 
ЄС. Але це наш інтерес і наше за-
вдання – долати цю інерційність.

Найближче засідання 
двосторонніх органів УА – це 
Комітет асоціації у торговельно-
му складі, який відбудеться 28-
29 вересня.

Ця подія має стати знаковою.
Якщо засідання відбудеться 

без схвалення Україною та ЄС 
чітких рішень щодо держав-
них закупівель, технічного ре-
гулювання та інших розділів 
торговельної частини угоди, 
то це буде чітка ознака, що бю-
рократично наша держава не 
готова підтримати голосно про-
голошену мету президента і не-
спроможна зробити бодай перші 
кроки у напрямку вступу до 
Євросоюзу.

Речь идет только о страховом 
стаже, то есть о периоде, когда 
украинцы работали и платили 
взносы в Пенсионный фонд. Обу-
чение в университете не считает-
ся в стаж еще с 2004 года. Также 
к страховому стажу не относится 
декрет, служба в армии.

Чтобы заработать пенсию, 
достаточно иметь 15 лет стажа. 
Однако сейчас украинцы с таким 
стажем выходят на пенсию в 60 
лет, а в 2028-м, если реформу 
примут, будут выходить на заслу-
женный отдых уже в 65 лет.

Сам размер пенсии будет 
определяться индивидуально и 
считаться по формуле. При этом 
в законе уже сейчас есть норма 
– размер пенсии по возрасту не 
может быть ниже прожиточного 
минимума для нетрудоспособно-
го. Он называется минимальной 
пенсией и сейчас составляет по-
рядка 1312 гривень. Если окажет-
ся, что размер посчитанной по 

формуле пенсии ниже этого уров-
ня, за счет Пенсионного фонда 
ее "дотянут" до минималки.

Расчет пенсии происходит 
следующим образом: среднюю 
зарплату за три прошедших года 
нужно умножить на соотношение 
собственной зарплаты к средней 
по стране, потом умножить на 
стаж и на 1,35% (сейчас) или 1% 
(в случаи введения реформы).

Тем не менее, пенсионеры со 
стажем меньше 15 лет вообще 
не будут получать пенсию. Вме-
сто пенсии таким украинцам по-
ложена социальная помощь от 
государства. Сейчас примерно 
100 тысяч украинцев пенсионно-
го возраста пенсию не получают. 
Правда, согласно закону "О го-
сударственной социальной по-
мощи лицам, которые не имеют 
права на пенсию", размер такой 
помощи – всего 30% от прожи-
точного минимума для нетрудо-
способных.

Как рассказала эксперт в сфе-
ре пенсионного обеспечения, 
кандидат экономических наук Ли-
дия Ткаченко, если общий доход 
украинца старше 60 лет меньше 
минимальной пенсии, он имеет 
право обратиться в органы со-
циальной защиты и помимо со-
циального пособия получить до-
плату до уровня прожиточного 
минимума.

Через пять лет "вовремя" на 
заслуженный отдых выйдут укра-
инцы с 30 годами стажа. Если к 
тому времени у пенсионера будет 
только 25 лет стажа, пенсию мож-
но будет получить только в 63 года.

По последним данным ВОЗ 
ожидаемая продолжительность 
жизни в Украине (и мужчины и 
женщины) – 72 года. При этом 
женщины в среднем живут на 
пять-семь лет дольше мужчин. 
Однако к пенсионной системе эти 
цифры не имеют никакого отно-
шения.

Дело в том, что ожидаемая 
продолжительность жизни учи-
тывает смертность в любом 
возрасте, в том числе в раннем 
детстве. 

Чтобы примерно понимать, 
сколько украинцы живут на 
пенсии, нужно использовать 
данные о продолжительности 
жизни после 60 лет. Так вот, 
украинцы, которые доживают до 
пенсионного возраста (60 лет), в 
среднем живут еще 18 лет.

У украинца, который вышел 
на пенсию в 65, есть все шансы 
прожить на заслуженном отдыхе 
в среднем 13 лет. По сравнению 
со странами западной Европы 
это немного. 

Однако, как говорят демо-
графы, биологически украинцы 
ничем не отличаются от немцев 
или французов. Если занимать-
ся физкультурой, вовремя про-
ходить медицинские осмотры и 

правильно питаться, на пенсии 
можно прожить не 18, а 30 лет. 
И убивают украинцев в первую 
очередь не военные действия 
на Донбассе и вредные условие 
труда, а халатное отношение к 
своему здоровью. 

По статистике, мужчина в 
стране ЕС в среднем проживет 
на 13 лет дольше украинца.

Таким образом, украинец 
после окончания учебного за-
ведения должен работать прак-
тически беспрерывно. Эксперты 
уверены: требование в 35 лет 
стажа вполне соответствует 
международной практике. Мак-
симальное требование в стра-
нах ЕС – 40 лет стажа.

Напомним, что эксперт Мин-
фина рассказал, откуда возь-
мутся деньги на пенсионную ре-
форму Кабмина.

Підготовка цього матеріалу 
стала можливою завдяки 
підтримці американського на-
роду, що була надана через 
проект USAID «у-медіа», що 
виконується міжнародною 
організацією Інтерньюз. 
Зміст матеріалів є винятко-
во відповідальністю видан-
ня Ізбірком та необов’язково 
відображає точку зору USAID, 
уряду США та Інтерньюз.

Правительство предлагает ужесточить 
требования выхода на пенсию

Этой осенью в Украине во втором чтении рассмотрят правитель-
ственный проект пенсионной реформы, который введет целый 
ряд нововведений  для действующих и будущих пенсионеров. В 
частности, вводится "осовременивание" (5,6 миллионов пенсий 
пересчитают, в результате они вырастут от 200 до более чем 
1000 гривень), ужесточаются правила расчета стажа. Кроме 
того, вводится так называемый "эффективный пенсионный воз-
раст" – часть украинцев выйдет на пенсию в 63 или 65 лет.

Инфографика: "Сегодня"
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В місті Татарбунари відбулася перша спільна 

прес-конференція з питань безпеки в громаді

У прес-конференції прийняли 
участь керівник Координаційно-
го офісу безпеки в місті Татар-
бунари Леонід Семенко, за-
ступник голови Татарбунарської 
районної ради Юрій Лапа, за-
ступник Татарбунарського місь-
кого голови Олександр Лєс-
ніченко, заступник  начальника 
Татарбунарського відділення по-
ліції Арцизького відділу поліції 
Ігор Бурлаку, начальник ка-
раулу 36 ДПРЧ Євген Фролов, 
представники районного відділу 
пробації, представники Татарбу-
нарської громадської організації 
з охорони громадського поряд-
ку, члени постійної депутатської 
комісії з питань правоохоронної 
діяльності міської ради,  депу-
тати міської ради, члени коорди-
наційної ради при голові Татар-
бунарської районної державної 
адміністрації, представники міс-
цевих засобів масової інформа-
ції, представники громадськості.

Розпочинаючи прес-конфе-
ренцію, керівник Координацій-
ного офісу безпеки Одеської об-
ласної організації ВГО «Комітет 
виборців України» Леонід Се-
мененко представив  резуль-
тати роботи Координаційного 
офісу з моменту його створення 
у лютому 2017 року. Зокрема, в 
період березня-травня 2017 року 
представниками Офісу було про-
ведено першу програму право-
вого факультативу для молоді з 
питань безпеки. Всього було про-
ведено 25 занять, у яких взяли 
участь 818 учнів з п’яти навчаль-
них закладів району.  З вересня 
2017 року запущено другу про-
граму правового факультативу 
з питань безпеки для молоді, з 
врахуванням отриманого зво-
ротного зв'язку від молоді та тре-
нерів. З початку функціонування 
Координаційного Офісу безпеки, 
розпочато активну співпрацю з 
Татарбунарським районним від-
ділом з питань пробації Півден-
ного регіонального управління з 
питань виконання  кримінальних 
покарань та пробації. Представ-
ники Офісу спільно з працівни-
ками служби пробації протягом 
червня-липня 2017 року провели 
9 спільних профілактичних бесід 
з неповнолітніми суб’єктами про-
бації, які знаходяться на обліку у 
відділі.

Координаційним офісом без-
пеки розпочато великий пласт 
роботи щодо здійснення локаль-
ного аналізу з питань безпеки 

в громаді. Зокрема, протягом 
травня-серпня 2017 року про-
водиться опитування місцевих 
мешканців з питань безпеки. У 
цей же час проведено засідання 
фокус-груп з водіями, пішохода-
ми, батьками учнів, депутатами 
місцевих рад,  чиновниками ор-
ганів влади, поліцейськими та 
службовцями ДСНС. Для екс-
пертних опитувань були залучені 
татарбунарський міський голова 
А. Глущенко,  Трапівська сільська 
голова Л. Шевченко, Білолісь-
кий сільський голова О. Ліповий, 
Лиманський сільський голова Л. 
Комітіані, голова Тузлівської ОТГ 
Л. Корнован-Мойсеєнко, началь-
ник Татарбунарського відділення 
поліції  І. Триколіч та місцеві ак-
тивісти. 

Окремо Леонід Семененко 
зупинився на реалізації місцевої 
програми «Безпечна Татарбу-
нарщина», в рамках якої міська 
влада провела установку камер 
відеоспостереження на розі ву-
лиць В.З. Тура та Борисівської, 
В.З. Тура та Партизанської, у 
центрі міста у парку імені Т.Г. 
Шевченка. Окрім цього, у поточ-
ному році планується встанови-
ти камери відеоспостереження 
на в’їзді до міста з боку сіл Бо-
рисівки та Дельжилер, з боку 
міста Арциза. З  бюджету міста 
на ці потреби було використано 
більше 30 тис. грн. Очікується, 
що такі заходи дозволять знизи-
ти рівень вуличної злочинності, 

стануть запорукою безпеки меш-
канців міста Татарбунари. За-
для підвищення безпеки містян, 
керівництвом міста та депутат-
ським корпусом також  заплано-
вано встановлення відеокамер в 
районі районної лікарні та у при-
ймальному відділенні.     

Надалі до слова був запроше-
ний заступник начальника Татар-
бунарського відділення поліції 
Арцизького відділу поліції Ігор 
Бурлаку, який у своєму виступі 
розповів про стан криміногенної 
ситуації в районі. За словами 
поліцейського, кількість кримі-
нальних правопорушень у районі 
значно зменшилася. Незважаю-
чи на це, рівень злочинності ще 
досить високий, але у зв’язку зі 
скороченням штату, а також не-
комплектності особового складу, 
досягти більш вагових позитив-
них результатів відділення не в 
змозі. Окрім цього, за рахунок 
внутрішньої міграції, на терито-
рії району збільшується чисель-
ність населення. Адже на тери-
торії району є три курортних зони 
- Лебедівка, Рассейка та Катран-
ка, неконтрольована 15-кіломе-
трова піщана коса від курорту 
Катранка до курорту Приморське  
Кілійського району. Відпочиваючі 
заїжджають до села Приморське 
Кілійського району, а знаходять-
ся на піщаній косі, яка розміщена 
на території обслуговування Та-
тарбунарської поліції. Жоден ку-
рорт не має приміщення, у якому 
могли б розміститися працівники 
поліції, і куди б могли звернути-
ся відпочивальники у разі такої 
потреби. Отже, ми залишаємося 
сам на сам і зі злочинністю, і з ви-
рішенням проблем розміщення 
особового складу та вирішенням 
питання його заміни у міжсезон-
ня. 

Зі слів Євгена Фролова, 
начальника караулу 36 ДПРЧ, 
такі ж проблеми мають і праців-

ники Татарбунарського міськра-
йонного відділу ГУ ДСНС України 
в Одеській області. Зокрема, від-
сутність нової техніки, велике на-
вантаження на особовий склад у 
літній період (розпочинаються 
одночасно жнива та літній оз-
доровчий сезон). У літній період 
працівники ДПРЧ досить часто 

виїжджали на тушіння пожеж, 
які виникали у результаті підпа-
лу стерні, необережного пово-
дження з вогнем. Більшість від-
почивальників не дотримується 
елементарних правил пожежної 
безпеки. Деякі з них в стані ал-
когольного сп’яніння купаються 
в морі. Іноді це закінчується ле-
тальними випадками – у  цьому 
році ми вже маємо декілька по-
топельників, а це горе родинам. 
На жаль, до теперішнього часу 
місцевими сільськими радами, 
на території яких розміщені ку-
рортні зони, не вирішено питання 
створення спостережних постів 
та рятувальної служби. Незва-
жаючи на те, що кожного року 
працівниками відділу це питання 
ставиться на порядку денному, 
але жодного разу воно не вирі-
шувалося. Таку ж позицію займа-
ють і керівники баз відпочину та 
приватні підприємці, які займа-
ються туристичною діяльністю 
на території району. Маємо й інші 
негативні приклади - це пожежа 
у Лебедівському лісі та знахідка 
потопленого транспорту з ван-
тажем боєприпасів часів Другої 
світової війни неподалік піщаної 
коси на курорті Лебедівка.

Заступник міського голо-
ви Олександр Лєсніченко 
звернув увагу на те, що відповід-
но до міської програм  з питань 
охорони правопорядку у поточ-
ному році було виділено більше 
30 тис. грн, які направлені на 
установку камер відеоспосте-
реження. Камери працюють в 
режимі он-лайн та виведені на 
централізований пульт чергової 
частини відділення поліції. Окрім 
цього, керівництво міста та депу-
татський корпус приділяє увагу 
діяльності громадського форму-
вання з охорони громадського 
порядку, яке створено і частково 
діє. 

Його члени беруть участь 
у охороні громадського поряд-
ку під час проведення масових 
заходів, народних гулянь, про-
ведення заходів присвячених 
Дню міста та таке інше. Спільно 
з керівництвом Координаційного 
Офісу безпеки наразі підготовле-
но та направлено на ім’я першо-
го заступника голови Одеської 
обласної державної адміністра-
ції Олександра Терещука звер-
нення щодо надання допомоги у  
придбання одностроїв для чле-
нів громадського формування з 
охорони громадського порядку. 
Активно сприяє вирішенню цьо-
го важливого питання  голова 
Татарбунарської райдержадміні-
страції  О.П. Кривенко.

Керівник громадського фор-
мування з охорони громадського 
порядку Сергій Бондаренко 
відзначив, що формування лише 
створено, до його складу вхо-
дить 15 членів та 35 кандидатів у 
члени формування. Члени фор-
мування за рахунок свого вільно-
го часу беруть участь у охороні 
громадського порядку на тери-
торії міста. Крім цього, усі вони 
налаштовані на те, аби спіль-
ними зусиллями з працівниками 
поліції проводити заходи щодо 
профілактики вуличної злочин-
ності, приймати участь у охоро-
ні громадського порядку під час 
проведення масових заходів. На-
разі більша частина членів орга-
нізації готова спільно з поліцією 
наводити лад і порядок у місті та 
стати на перешкоді тим, хто хоче 
дестабілізувати ситуацію на те-
риторії міста та району. 

Присутній на заході заступник 
голови Татарбунарської район-
ної ради Юрій Лапа, позитивно 
висловися щодо налагодження 
співпраці з питань безпеки на 
базі Координаційного офісу без-
пеки. Він схвально відгукнувся 
про ту роботу, яку провів Офіс 
з моменту його створення, і по-
бажав усім присутнім подальшої 
плідної роботи по забезпечен-
ню безпечного середовища як і 
місті, так і районі. Член Коорди-
наційної ради при голові Татар-
бунарської районної державної 
адміністрації, голова ГО «Діти 
Бессарабії» Світлана Вовчен-
ко запропонувала створити при 
громадській організації з охоро-
ни громадського порядку групу 
дитячих психологів, які б прово-
дили роботу у дитячому та моло-
діжному середовищі, надавали 
психологічну допомогу тим, хто її 
потребує. Також вона запропону-
вала проводити подібні зустрічі у 
такому ж складі не менше ніж раз 
на квартал. Усі без винятку учас-
ники прес-конференції підтрима-
ли цю пропозицію і пообіцяли у 
подальшому щоквартально про-
водити такі зустрічі за участю 
преси та громадськості. 

Захід проведено в рамках іні-
ціативи «безпечна татарбунар-
щина спільними зусиллями», яка 
впроваджується одеською об-
ласною організацією вго «комі-
тет виборців україни» спільно 
з татарбунарською районною 
та міською радами, татарбу-
нарською районною державною 
адміністрацією, за фінансової 
підтримки міжнародного фонду 
«відродження».  

22 серпня 2017 року у залі засідань Татарбунарської міської ради 
відбулася перша в регіоні спільна прес-конференція з  питань безпеч-
ного середовища у місті Татарбунари та Татарбунарському районі, яка 
організована створеним на початку року Координаційним офісом без-
пеки. Метою проведення заходу було інформування громади та привер-
нення публічної уваги до діяльності різних державних та недержавних 
суб’єктів з питань забезпечення безпеки в громаді. Планується, що у 
подібному форматі такі спільні прес-конференції будуть проводитися 
регулярно – приблизно раз в квартал. 

ПреС-СлужбА ооо вго "комітет виборців україни"
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цеНтр ІНФормАцІї Про ПрАвА людиНи

Заходи Національної стратегії з прав людини 
виконані лише на третину від запланованих

Як передає кореспондент Цен-
тру інформації про права людини, 
звіт за результатами моніторингу 
був сьогодні оприлюднений Укра-
їнською Гельсінською спілкою з 
прав людини (УГСПЛ).

Так, згідно з моніторингом УГ-
СПЛ, із 402 заходів Плану дій з 
реалізації Нацстратегії були пов-
ністю виконані лише 88, що скла-
дає 21,9%. Крім того, 41 захід був 
виконаний частково (10,2%) та 
171 захід знаходиться у стані ви-
конання (42%).  Водночас 102 за-
ходи станом на 30 червня не були 

виконані, що складає більше 25% 
від Плану.

Зокрема, у сфері забезпе-
чення права на життя виконано 
лише 4 заходи з 17, а у сфері про-
тидії катуванням та жорстокому 
чи принижуючому поводженню 
– лише 2 з 58. У сферах забез-
печення права на справедливий 
суд та права на приватність від-
повідно виконано 4 з 23 та 2 з 15 
заходів.

І жодного заходу повністю не 
виконано у сфері забезпечення 

свободи думки і слова, виражен-
ня поглядів і переконань, доступу 
до інформації та вільного розвит-
ку особистості.  

Приблизно на 30% виконані 
заходи із забезпечення рівних 
прав та можливостей жінок і чо-
ловіків та з попередження і про-
тидії дискримінації.

Найбільше заходів Плану дій 
виконано у сфері забезпечення 
права на працю та соціальний за-
хист (58,8%) і прав дитини (39%).

"Минуло два роки, а рівень 
виконання Плану дій з реалізації 
Національної стратегії у сфері 
прав людини не просто невтіш-
ний, він демонструє те, чого ми 
всі так боялися, – Нацстратегія 
перетворюється у викладену на 
папері декларацію про наміри", 
- зазначив на презентації пред-
ставник Уповноваженого Верхов-

ної Ради України з прав людини 
Богдан Крикливенко. Він переко-
наний, що через таке становище 
експертне середовище втрачає 
інтерес до цього документу.

"Коли ти працюєш над досяг-
ненням поставлених завдань і 
при цьому не бачиш жодної реак-
ції чи реакцію "щоб було", то руки 
опускаються і у правозахисному 
середовищі, і в неурядових орга-
нізаціях", — шкодує представник 
Омбудсмана.

За його словами, щоб вивести 
процес імплементації Нацстра-
тегії на новий рівень, потрібно 
інтенсифікувати діалог між пра-
возахисним середовищем та дер-
жавними органами влади.

У свою чергу виконавчий ди-
ректор Української Гельсінської 
спілки з прав людини Аркадій 
Бущенко наголосив, що рекомен-

дації виконавцям Плану дій, які 
надавали експерти протягом ми-
нулого року, в більшості випадків 
не були прийняті до уваги. Тому 
було прийнято рішення щодо змі-
ни формату презентації результа-
тів моніторингу. На сайті Громад-
ської платформи "Національний 
індекс прав людини" створена 
база, у якій можна ознайомитися 
з актуальним станом виконання 
Плану дій.

"Великі сподівання поклада-
ємо на робочу групу при Коміте-
ті ВРУ з прав людини, яку було 
створено з метою посилення 
контрольної та законопроектної 
функцій Комітету щодо забез-
печення урядом України стра-
тегічних напрямів, визначених 
Нацстратегією.  Це не лише до-
датковий контроль, а й можли-
вість супроводження відповідних 
законопроектів у парламенті", - 
сказав Бущенко.

За майже два роки впровадження Плану дій з реалізації Національної 
стратегії у сфері прав людини повністю виконано лише 22% заходів цього 
плану. Ще 10% заходів – виконані частково. Такі результати моніторингу 
імплементації Національної стратегії у сфері прав людини, зафіксовані 
станом на 30 червня 2017 року.
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Першим блоком навчання ста-
ла реєстрація місця проживання 
новонародженої дитини. З цим 
питанням виступила начальник 
Татарбунарського районного від-
ділу державної реєстрації актів 
цивільного стану ГтУЮ в Одеській 
області Тетяна Шульга.  Звертаю-
чись до присутніх, вона зупинила-
ся на тих новаціях, які введені у 
практику діяльності відділу ДРА-
ЦСу. Так, спеціалісти відділу про-
водять реєстрацію новонародже-
ної дитини у пологовому будинку 
КЗ «Татарбунарська центральна 
районна лікарня» з врученням 
пакету документів для реєстрації 
місця проживання дитини. Цей 
пакет у подальшому надається 
спеціалістам з питань реєстрації 
виконавчих комітетів сільських 
рад для проведення реєстрації 
місця проживання новонародже-
ного. Окрім цього, пані Тетяна по-
відомила присутніх про те, що ор-
гани місцевого самоврядування 

у подальшому будуть проводити 
реєстрації актів цивільного стану, 
і для цього відповідні спеціаліс-
ти  повинні звернутися до органів 
Мін’юсту з питань надання елек-
тронного цифрового підпису, от-
римати його та використовувати 
для роботи в реєстрах Мін’юсту. 
Також Т. Шульга відповіла на чис-
ленні питання присутніх про дії 
реєстраторів та уповноважених 
осіб щодо реєстрації новонарод-
жених та місця їх проживання. 

Наступним блоком навчання 
було питання порядку підготовки 
та видання висновку про скасу-
вання реєстрації місця прожи-
вання та зняття з реєстрації у від-
повідності з вимогами постанови 
Кабінету Міністрів України №207 
від 2 березня 2016 року «Про за-
твердження Правил реєстрації 
місця проживання  та Порядку 
передачі органами реєстрації ін-
формації до Єдиного державного 

демографічного реєстру». Його 
висвітлювали керівник Татарбу-
нарського Офісу Мережі правово-
го розвитку Леонід Семененко та 
керівник сектору ДМС в Татарбу-
нарському районі Михайло Вєтро-
гон.. Для покращення сприйняття 
обговорюваного питання спеціа-
ліст з реєстрації виконавчого ко-
мітету Лиманської сільської ради 
Олена Горбатюк представила ви-
сновок, який був нею розроблений.  
Усі присутні взяли участь у його 
обговоренні та доклали зусиль 
для приведення у відповідність 
до вищезазначеної постанови. 
Спільними зусиллями присутніх 
був підготовлений та рекомендо-
ваний для використання типовий 
висновок. Окрім цього, фахівці 
та правники запропонували фор-
му журналу обліку висновку про 
скасування реєстрації місця про-
живання та рекомендували її для 
використання колегам.  

Насамкінець були обгово-
рені питання щодо внесення до 
паспорту громадянина України 
запису про скасування реєстрації 
місця проживання та його тексту. 
Під час обговорення цього вкрай 
важливого для спеціалістів пи-
тання більшість з них показала 
високий рівень  знань норматив-
но-правових актів з питань реє-
страції та застосування їх у прак-
тичній діяльності. 

На завершення навчання було 
обговорено питання позасудово-
го та судового шляхів зняття осо-
би з реєстрації місця проживання 
та виконання судових рішень з 
цих питань. З метою однаково-
го застосування норм постанови 
№207 спеціалісти домовилися 
про розробку відповідних реко-

мендацій та додатків до них. Вони  
будуть  розроблені Татарбунар-
ським Офісом Мережі правово-
го розвитку та Татарбунарським 
районним сектором  ГУ ДМС 
України в Одеській області та ре-
комендовані для застосування у 
практичній діяльності. 

«Школа секретарів сільських 
рад» проводиться татарбунар-
ським офісом мережі правового 
розвитку одеської обласної ор-
ганізації вго «комітет вибор-
ців україни», за фінансової під-
тримки мФ «відродження», за 
сприяння татарбунарської ра-
йонної та міської рад, татарбу-
нарської районної державної ад-
міністрації та татарбунарської 
централізованої бібліотечної 
системи.

Відбулося навчання спеціалістів з питань 
реєстрації в Татарбунарській школі секретарів 

місцевих рад
Чергове навчання сектору спеціалістів виконавчих комітетів сільських 
рад з питань реєстрації, в рамках проведення «Школи секретарів 
сільських рад», відбулося 11 серпня в читальній залі Татарбунарської 
районної бібліотеки. Під час заходу вивчалися питання реєстрації 
новонародженої дитини, порядку підготовки та видання висновку про 
скасування реєстрації місця проживання, позасудового та судово-
го шляхів зняття особи з реєстрації місця проживання та проведення 
державної реєстрації актів цивільного стану уповноваженими виконав-
чим комітетом особами. У навчанні взяли участь 14 спеціалістів органів 
місцевого самоврядування району. 

леоНІд СемеНеНко, керівник татарбунарського офісу 
мережі правового розвитку ооо вго «комітет виборців україни»

Про це свідчать результати 
дослідження "Мова з ознаками 
ворожнечі у друкованих медіа 
Донбасу та на ТБ", проведеного 
ГО "Донецький інститут інформа-
ції"  за підтримки МЗС Німеччини 
та у співпраці з німецькою меді-
а-організацією MіCT.

Згідно з презентованими на 
брифінгу в Українському кризо-
вому медіа-центрі даними, у ви-
пусках регіональних телеканалів 
на контрольованій Україною те-
риторії Донецької області мова 
ворожнечі не була виявлена. У 
друкованих ЗМІ елементи мови 
ворожнечі присутні на 2% сто-
рінок – переважно у цитатах реч-
ників АТО та офіційних осіб.

Об’єктом моніторингу ста-
ли матеріали за березень-кві-
тень 2017 року у 8 друкованих 
виданнях (по 4 з обох боків лінії 

розмежування), а також випуски 
новин за 3-й тиждень липня 2017 
року на 4-х телеканалах (по два 
з обох боків лінії розмежування).

"такі низькі показники мови 
з ознаками ворожнечі з україн-
ського боку не можна узагаль-
нювати і поширювати на всі 
українські медіа, тому що медіа 
на донбасі – специфічні. Ні для 
кого не таємниця, що там силь-
ні місцеві фінансово-промисло-
ві групи, які мають певний по-
гляд на вирішення конфлікту і 
впливають на медіа. По-друге, 
місцеві журналісти залучені у 
конфлікт і бачать ситуацію як 
вона є, потерпають від бойових 
дій. це впливає на їхню позицію, 
і багато з них не можуть доз-
волити собі гучних заяв, які ми 
інколи бачимо у центральних 
ЗмІ. там ЗмІ працюють більш 
обережно і конфліктно-чутли-

во", – зазначив Віталій Сизов, 
аналітик ГО "Донецький інститут 
інформації".

Тематично зміст контенту на 
телеканалах підконтрольної те-
риторії і у так званій "ДНР" май-
же ідентичний. Висвітлюють в 
основному соціальні проблеми 
(60-65%), майже не згадують 
економіку (6%) і бойові дії (хоча з 
боку "ДНР" згадок більше).

"головна різниця – 20% сю-
жетів каналів "дНр", присвяче-
ні програмі "об’єднання народу 
донбасу": людей активно агі-
тують єднатися, приїздити до 
них отримувати лікування, по-
слуги і так далі", – зазначив В. 
Сизов.  

З українського боку про меш-
канців непідконтрольних терито-
рій згадок мало: 3% у телекана-

лу "Донбас" і 1% – "ДоТебе". Про 
те, як хтось із непідконтрольних 
територій приїхав скористатися 
своїми правами на цей бік, зга-
дали буквально в одному сюжеті.

Подіям політичного життя в 
новинах українських телекана-
лів присвячено лише 3%, з боку 
"ДНР" – 9%, але майже всі сю-
жети у "ДНР" були про події на 
контрольованій урядом території 
і мали критичну спрямованість 
щодо української влади.

Акціям протесту присвятили 
5% сюжетів, при цьому телека-
нали так званої "ДНР" висвітлю-
вали акції протесту на території, 
підконтрольній уряду. 13% при-
святили надзвичайним подіям 
(телеканали "ДНР" – переважно 
на підконтрольній українській 
владі території).

Попри очікування аналітиків, 
ЗМІ так званої "ДНР" присвятили 
подіям у Росії лише 4% сюжетів, 
3% – міжнародним темам, з ак-
центом на Мінські домовленості 
та антиамериканську пропаганду. 
Телеканали підконтрольної тери-
торії взагалі ігнорували ці теми.

Автори дослідження реко-
мендують українським ЗМІ при-
діляти більше уваги проблемам 
повсякденного життя людей на 
непідконтрольній території, а та-
кож більше інформувати про те, 
які права можуть реалізувати і 
які послуги отримати від україн-
ської влади українські громадяни 
з непідконтрольних територій.

"Якщо ми прагнемо достука-
тися до людей, потрібно якось 
до них звертатися. Якщо ця 
тема взагалі не згадується, 
важко говорити про єдність 
країни, відновлення терито-
ріальної цілісності, якщо цієї 
єдності немає навіть у меді-
а-просторі", — зауважив Віталій 
Сизов.

Проте, він додав, за останні 2 
роки ЗМІ на підконтрольній уряду 
території Донбасу стали більш 
професійними і показники довіри 
до них зростають.

Автори визнають, що впли-
нути на ЗМІ так званої "ДНР" не-
можливо, але закликають україн-
ські ЗМІ використовувати більш 
конфліктно-чутливу лексику, 

Мову ворожнечі містять понад 20% матеріалів 
ЗМІ непідконтрольного Донбасу – дослідження 

Мова ворожнечі присутня у майже 20% сюжетів вечірніх випусків но-
вин на телеканалах, підконтрольних так званій "ДНР", також мова во-
рожнечі виявлена на 26% сторінок друкованих ЗМІ "ДНР". 

ПреС-СлужбА ооо вго "комітет виборців україни"
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уникати образливих ярликів та 
узагальнень.

"На побутовому рівні люди 
можуть не звертати уваги, але 
коли медіа починають це транс-
лювати і навішувати ярлики, спо-
живачі контенту також потра-
пляють під вплив цієї агресії. ми 
можемо, використовуючи методи 

конфліктно-чутливої журналіс-
тики і міжнародний досвід, який 
стосується висвітлення конфлік-
тів, через свій контент знижува-
ти градус агресії у суспільстві", – 
зазначив Олексій Мацука, голова 
Громадського ТБ Донбасу. 

Член Комітету журналістської 
етики, голова Академії української 

преси Валерій Іванов, коментую-
чи дослідження, закликав рішуче 
уникати пропаганди замість інфор-
мування і інтерпретації замість 
фактів, щоб не копіювати методи 
російських провладних ЗМІ.

"Мова ворожнечі – це один 
з маркерів пропаганди, це має 
бути абсолютним табу. 

Якщо ми виходимо зі стан-
дартів європейської журналісти-
ки і подивимося, як британські 
журналісти висвітлювали події в 
Ольстері і на Фолкленді, це зов-
сім інше", – наголосив він.

Ініціатива «мова ворожнечі» 
в українських ЗмІ: ідентифікація 
та протидія» впроваджується 

одеською обласною організацією 
вго «комітет виборців україни» 
за фінансової підтримки Посоль-
ства Федеративної республіки 
Німеччини в україні. 

ПРАВОВА ІНФОРМАЦІя 
ТА КОНСУЛьТАЦІї

Договір оренди землі – це 
договір, за яким орендодавець 
зобов’язаний за плату передати 
орендареві (фермерському гос-
подарству, іншій юридичній чи 
фізичній особі) земельну ділян-
ку у володіння і користування на 
певний строк, а орендар зобов’я-
заний використовувати земельну 
ділянку відповідно до умов дого-
вору та вимог земельного законо-
давства. Типовий договір оренди 
землі затверджено постановою 
Кабінету Міністрів України від 3 
березня 2004 року №220.

При укладенні договору 
оренди земельної частки (паю) 
пам’ятайте – він повинен місти-
ти перелік обов’язкових умов і 
це закріплено статтею 15 Закону 
України «Про оренду землі»: 

1. Предмет та об’єкт до-
говору. В цьому розділі має 
бути вказана земельна ділянка, 
що передається в оренду, її ці-
льове призначення, місцезна-
ходження, площа (в умовних 
кадастрових гектарах), якісна 
характеристика за складом і ви-
дами угідь, наявність на ділянці 
об’єктів нерухомого майна та 
її нормативно-грошова оцінка. 
Звертайте увагу на те, щоб 
у договорі правильно зазнача-
лась вартість земельної ді-
лянки (нормативно-грошова 
оцінка), оскільки саме від неї 
залежить в майбутньому розмір 
орендної плати. (Наголошуємо: 
при передачі в оренду земель 
сільськогосподарського при-
значення не обов'язково у екс-
пертів замовляти оцінку землі, 
достатньо отримати витяг із 
нормативної грошової оцінки 
в районному відділі Держгео-
кадастру).

2. Мета використання 
паю. Потурбуйтесь, щоб мета 
використання орендарем вашої 
земельної частки (паю) відпо-
відала цільовому призначенню 
ділянки. Здебільшого цільове 
призначення земельної частки 
(паю) – для ведення товарного 
сільськогосподарського вироб-
ництва.

3. Орендна плата. Міні-
мальний розмір річної орендної 
плати не може бути меншим, 
ніж 3% від вартості земельної 
частки (паю) (тобто від норма-
тивної грошової оцінки). Така 
мінімальна гарантія була забез-
печена з прийняттям Указу Пре-
зидента України та подальшими 
до нього змінами від 19.08.2008 
року. Звертаємо увагу на те, 
що нормативна грошова оцінка 
щороку індексується, вартість 
землі збільшується. Тобто, в до-
говорі доцільно передбачити, що 
орендна плата щороку обчислю-
ється із врахування індексації 
нормативної грошової оцінки. 
За згодою сторін розрахунки 
щодо орендної плати за землю 
можуть здійснюватися у нату-
ральній формі. Розрахунок у на-
туральній формі має відповідати 
грошовому еквіваленту вартості 
товарів за ринковими цінами на 
дату внесення орендної плати. 

4. Термін дії договору. Тут, 
як правило, зазначають початок 
та закінчення дії договору, по-
рядок припинення його дії. При 
передачі в оренду земельних 
ділянок сільськогосподарського 
призначення строк дії договору 
оренди не може бути меншим 
як 7 років, а на меліорованих 
землях – не менше як 10 років. 
Строк оренди земельної ділянки 
не може перевищувати 50 років. 

5. Права та обов’язки сто-
рін. В цій частині договору ма-
ють бути обов’язково зазначені 
такі обов’язки орендаря:

- протягом дії договору не 
змінювати цільове призначення 
земельної частки (паю);

- не допускати погіршення 
екологічного стану і родючості 
земельної ділянки; 

- відповідати і платити за всі 
витрати, пов'язані з використан-
ням ним земельної ділянки;

- своєчасно сплачувати 
орендну плату;

- після закінчення терміну до-
говору оренди повернути орен-
додавцю орендовані землі в ста-
ні, придатному для використання 
за цільовим призначенням;

- за несвоєчасну сплату 
орендної плати - сплачувати 
пеню розмірі 0,2 відсотка від 
суми недоїмки за кожний день 
прострочення;

- визначити порядок відшко-
дування шкоди, завданої орен-
дарем, внаслідок погіршення 
корисних властивостей землі, а 
також порядок вирішення питан-
ня щодо поліпшень земельної 
ділянки, проведених ним за зго-
дою чи без згоди орендодавця.

6. Відповідальність сто-
рін. Ця частина договору врегу-
льовує порядок відповідальності 
сторін, а також встановлює ви-
падки, у разі настання яких сто-
рона не несе відповідальність за 
невиконання договору. Прикла-
дом таких обставин може бути 
дія непереборної сили – природ-
ні стихійні явища, епідемії, епізо-
отії тощо. 

7. Інші умови договору. У 
цій частині договору слід зазна-
чити строк, порядок та форму 
оплати, що в майбутньому може 
заощадити вам час та кошти, які 
ви можете витратити на захист 
своїх прав у разі невиконання 
орендарем обов'язків за дого-
вором. Обов’язково включіть у 
договір положення про те, що 
розмір платежів за окремими 
формами оплати щороку має 
погоджуватись між сторонами 
шляхом унесення змін або до-
повнень до договору. Орендна 
плата, враховуючи невиплаче-
ну, підлягає індексації відповід-
но до рівня інфляції.

Відсутність у договорі 
оренди землі однієї з істотних 
умов, вказаних у статті 15 За-
кону України «Про оренду зем-
лі», є підставою для відмови в 
державній реєстрації догово-
ру оренди, а також визнання 
договору недійсним відповід-
но до закону.

Процес укладення дого-
вору – це процес досягнення 
домовленості між двома сторо-
нами. І тут вам потрібно відсто-
ювати свою позицію та вимагати 

найбільш вигідного для вас роз-
міру орендної плати. 

Чи вважається продовженим 
договір оренди, якщо строк його 
дії закінчився, але орендар про-
довжує використовувати землю, 
а орендодавець не проти, щоб 
оренда не припинялася?

Якщо орендар продовжує 
користуватися земельною ді-
лянкою після закінчення строку 
договору оренди і за відсутності 
протягом одного місяця після 
закінчення строку договору ли-
ста-повідомлення орендодавця 
про заперечення у поновленні 
договору оренди землі такий до-
говір вважається поновленим на 
той самий строк і на тих самих 
умовах, які були передбачені 
договором. В такому разі додат-
кова угода до договору оренди 
землі про його поновлення має 
бути укладена сторонами у мі-
сячний строк в обов'язковому 
порядку. Орендар має надіслати 
орендодавцю проект додаткової 
угоди. Відмова, а також наявне 
зволікання в укладенні додат-
кової угоди до договору оренди 
землі може бути оскаржено в 
суді. 

Чи має переваги колиш-
ній орендар щодо укладен-
ня договору оренди на но-
вий строк?

По закінченні строку, на який 
було укладено договір оренди 
землі, орендар, який належно 
виконував обов’язки за умовами 
договору, має переважне право 
перед іншими особами на укла-
дення договору оренди землі на 
новий строк (поновлення догово-
ру оренди землі).

Разом з тим, звертаємо ува-
гу, що згідно зі ст. 3 Цивільного 
кодексу України, одним із прин-
ципів цивільного законодавства 
є «свобода договору».

Тобто власник не зобов'яза-
ний погоджуватися на ті умови, 
які йому не вигідні, і може відмо-
вити орендарю у продовженні 
договору, або ж висунути свої 
умови.

Чого слід остерігати-
ся орендодавцям, щоб не 
бути обманутими?

При укладенні договору орен-
ди землі, земельної частки (паю), 

орендодавець вправі вимагати 
від орендаря включити, змінити 
або взагалі забрати той чи ін-
ший пункт договору, що, на його 
думку, не відповідає його інтере-
сам. Також необхідно чітко про-
писувати в договорі всі істотні 
умови, наведені раніше, та звер-
тати увагу на те, щоб запропоно-
ваний проект договору оренди 
земельної ділянки відповідав 
Типовій формі договору оренди 
землі. Крім того, радимо пере-
свідчитись у відсутності пункту 
у договорі про відшкодування 
вкладених коштів, використаних 
для підвищення родючості землі 
у випадках не продовження до-
говору оренди або дострокового 
його розірвання.

Де має бути зареєстро-
ваний вже підписаний сто-
ронами договір? 

Відповідно до ст.125 Земель-
ного кодексу України, право 
оренди земельної ділянки вини-
кає з моменту державної реє-
страції цих прав. 3 1 січня 2016 
року, згідно з Законом України 
«Про державну реєстрацію речо-
вих прав на нерухоме майно та 
їх обтяжень», державну реєстра-
цію, зокрема і договорів оренди, 
проводить державний реєстра-
тор або нотаріус. 

Якщо договір оренди землі 
укладається вперше, то спочат-
ку він має бути зареєстрований 
у Державному реєстрі речових 
прав на нерухоме майно та їх 
обтяжень право власності на 
земельну ділянку (де ви буде-
те вказані власником ділянки), 
а далі – право користування на 
умовах оренди на підставі укла-
деного договору (де користува-
чем буде вказаний орендар). 

Відповідно до статей 35, 36 
Закону України «Про оренду зем-
лі», спори, пов’язані з орендою 
землі, вирішуються у судовому 
порядку.

консультація підготовлена 
татарбунарським офісом мере-
жі правового розвитку одеської 
обласної організації вго "ко-
мітет виборців україни", який 
здійснює свою діяльність за під-
тримки мФ "відродження" та 
співпрацює з татарбунарською 
районною та міською радою, 
татарбунарською районною 
державною адміністрацією.

Як укласти найоптимальніший для орендодавця 
договір оренди земельної ділянки?

Для власників землі, які не мають можливості обробляти зем-
лю самостійно, залишаються актуальними питання: як знайти 
добросовісного господаря для свого земельного наділу, як правильно 
передати в оренду ділянку, якою має бути плата за оренду землі, хто 
має сплачувати податки за землю, як діяти, коли орендар не сплачує 
орендну плату, – та багато інших.
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"Напряженность в Одессе остается, но за 

последние 18 месяцев ее уровень существенно 
снизился", – представитель Миссии ОБСЕ

- Миссия ОБСЕ мониторит 
ситуацию на границе Одес-
ской области и непризнан-
ной Приднестровской респу-
блики уже не первый год. 
Как меняется ситуация в по-
следнее время, наблюдаете 
ли вы тенденцию к улучше-
нию обстановки в целом и 
снижению напряженности? 
Чем объясняются существу-
ющие тенденции и каков 
Ваш прогноз на ближайшее 
время?

- СMM посещает погранич-
ные пункты пропуска (ППП) вдоль 
участка границы Украины с При-
днестровским регионом Молдо-
вы, а также города и села вблизи 
границы. Там наблюдатели обща-
ются с пограничниками на ППП, 
а также с сотрудниками полиции, 
главами сельских и районных 
администраций и местными жи-
телями. Команды Миссии также 
поддерживают связь с другими 
международными организациями, 
в частности, с Миссией Европей-
ского Союза по приграничной по-
мощи Молдове и Украине. Кроме 
того, СMM на регулярной основе 
следит за сообщениями в СМИ и 
уточняет информацию о событиях 
вблизи границы. Например, в 2014 
и 2015 годах возникли опасения в 
связи с сооружением траншейной 
системы на украинской стороне 
границы. Наблюдатели видели эту 
систему траншей и разговаривали 
с сотрудниками пограничной служ-
бы на эту тему. Стало ясно, что 
траншеи предназначены для того, 
чтобы пресечь деятельность кон-
трабандистов; таким образом, все 
возможные недоразумения были 
устранены, и опасения развеялись.

Сейчас большинство собесед-
ников, среди которых и местные 
жители, сообщают наблюдателям 
о том, что ситуация на этом участ-
ке границы спокойная. Только за 
прошлую неделю наблюдатели 
осуществили патрулирование на 
участке границы протяжностью 
100 км, посетили с. Кучурган и рас-
положенный там ППП, на котором 
пограничники из Украины и Молдо-
вы осуществляют совместный кон-
троль. Команда СММ беседовала с 
местными жителями и сотрудника-
ми правоохранительных органов. 
Наблюдатели отметили большое 
количество автомобилей, въезжа-
ющих в Украину и выезжающих из 
нее. Как объяснили пограничники, 
это связано с туристическим сезо-
ном.

Важно продолжать осущест-
влять мониторинг и собирать фак-

ты о ситуации на этом участке 
границы в соответствии с нашим 
мандатом, который предусматри-
вает наблюдение за ситуацией с 
безопасностью в Украине. Предо-
ставление Миссией объективных 
данных может помочь снизить 
опасения людей, если факты их 
не подтверждают. Это также может 
послужить ранним предупреждени-
ем для 57 государств-участников.

- Представители ОБСЕ 
постоянно присутствуют на 
сессиях Одесского город-
ского совета. В том числе и 
26 апреля этого года, когда 
прямо на сессии предста-
вители муниципальной ох-
раны насильно вывели из 
сессионного зала на глазах 
народных депутатов акти-
виста Виталия Устименко. 
Скажите, как представители 
миссии оценивают подоб-
ные ситуации, происходя-
щие на сессиях, а также на 
других мероприятиях город-
ского совета, на которых 
происходят подобные сило-
вые конфликты?

- Мандат СММ требует от нас 
установления и предоставления 
фактов в ответ на конкретные ин-
циденты и сообщения об инциден-
тах, в том числе касающихся пред-
полагаемых нарушений основных 
принципов и обязательств ОБСЕ. 
Он также предусматривает осу-
ществление мониторинга и содей-
ствие соблюдению прав человека и 
основных свобод. Это, безусловно, 
включает свободу собраний и пра-
во на мирный протест.

Мониторинговая команда СММ 
в Одессе регулярно наблюдает за 
сессиями Одесского городского и 
областного советов и фактически 
направляет патрули для наблю-
дения за событиями как внутри 
сессионного зала, так и за преде-
лами здания, когда мы ожидаем 
присутствия активистов. Мы также 
иногда осуществляем мониторинг 
заседаний районных и сельских 
советов в других частях Одесской 
области. Нашей команде известно 
о случаях срывов сессий законода-
тельного собрания; наблюдатели 
присутствовали на таких заседани-
ях, особенно за пределами города 
Одессы. Важно продолжать наблю-
дение за такими событиями как с 
точки зрения безопасности, так и с 
позиции соблюдения права на про-
тест и обеспечения властями этого 
права.

Мониторинговой команде СММ 
в Одессе известно о напряженно-

сти между некоторыми членами 
гражданского общества и муници-
пальной охраной в мэрии Одессы 
в связи с доступом к обществен-
ным слушаниям. Наши наблюда-
тели присутствовали на заседании 
городского совета 26 апреля. Мы 
общались с господином Устименко 
перед началом заседания. Мы со-
общали об этом соответствующим 
образом.

Важно отметить, что мы соби-
раем факты и сообщаем лишь о 
том, что видим. Мы не проводим 
оценку. Это связано с тем, что наша 
роль заключается в том, что мы 
должны быть беспристрастными 
наблюдателями. Кроме того, наше 
физическое присутствие, хотя его 
и тяжело характеризовать количе-
ственно, часто само по себе явля-
ется сдерживающим фактором.

- Мониторите ли вы СМИ 
Одесского региона? Каковы 
результаты, тенденции на-
блюдаете со свободой слова 
в регионе, какие основные 
проблемы и достижения ви-
дите?

- Принципы и обязательства 
ОБСЕ изложены в ключевых доку-
ментах, которые все 57 государств-
участников, включая Украину, 
согласились выполнять. Они вклю-
чают меры по обеспечению соблю-
дения свободы слова и, в частности 
свободы средств массовой инфор-
мации. Поэтому мониторинг свобо-
ды СМИ является важной частью 
нашей работы. Одним из способов, 
с помощью которого наша команда 
выполняет мандат, является уточ-
нение сообщений в СМИ о пред-
полагаемых нападениях на журна-
листов. Обычно это означает, что 
мы встречаемся с журналистом, 
чтобы узнать, что произошло. Если 
полиция расследует инцидент, мы 
также интересуемся у них, ведется 
ли следствие; и рассматривают ли 
они этот инцидент как возможное 
уголовное преступление или вме-
шательство в профессиональную 
деятельность журналистов. Мы 
также встречаемся с предполагае-
мыми преступниками, наблюдаем 
за ходом уголовного процесса в 
отношении предполагаемых пре-
ступников. Помимо предполагае-
мых нападений на журналистов, 
нам также случается наблюдать за 
ситуациями, когда под следствием 
пребывают журналисты или госу-
дарство выдвинуло против них об-
винения в таких преступлениях, как 
государственная измена или сепа-
ратизм. Мы вновь встречаемся с 
людьми, выслушиваем их версии 
событий или инцидентов для того, 

чтобы подтвердить информацию 
и объективно доложить о ней. Мы 
также содействуем деятельности 
Представителя ОБСЕ по вопросам 
свободы СМИ, который базируется 
в Вене.

- После событий 2 мая 
2014 года прошло больше 
трех лет. Как в целом оце-
ниваете ситуацию в Одессе, 
насколько она остается на-
пряженной? Что меняется?

- Мониторинговая команда 
СММ в Одессе работает с 1 апре-
ля 2014 года. Фактически, в конце 
марта временно была направлена 
передовая группа из двух человек 
из другой миссии ОБСЕ, с тем, что-
бы начать оценку ситуации, нала-
живать связи с общественностью 
и проводить материально-техни-
ческую подготовку, например, по-
иск офисного помещения. Я был 
в первой группе, состоящей из че-
тырех членов Миссии, прибывших 
в Одессу 1 апреля, поэтому я на-
ходился здесь еще до событий 2 
мая 2014 года. СMM наблюдала за 
ежедневными собраниями промай-
дановских активистов возле Дюка, 
а также за палаточным городком 
антимайдановских активистов на 
Куликовом поле. Кроме того, наша 
команда находилась здесь в 2014 
и 2015 годах, когда по городу про-
катилась волна ранних утренних 
взрывов: в офисах политических 
партий, военкоматах и областном 
управлении СБУ, офисах обще-
ственных организаций, оказыва-
ющих поддержку нерегулярным 
и регулярным вооруженным си-
лам, принимающим участие в во-
оруженном конфликте на востоке с 
правительственной стороны, а так-
же на объектах инфраструктуры, 
включая железные дороги и мосты. 
Ежедневно прибывало большое 
количество лиц, перемещенных в 
результате конфликта (ВПЛ), в том 
числе пожилых людей и людей с 
ограниченными возможностями, 
а местные чиновники столкнулись 
с проблемой поиска жилья. Мы 
видели напряженность в отноше-
ниях между ВПЛ и руководством 
центров компактного проживания, 
таких как санатории, в которых их 
согласились разместить.

Мы можем констатировать, что, 
хотя напряженность остается, за 
последние 18 месяцев ее уровень 
существенно снизился и в самом 
городе, и в области по сравнению с 
тем, каким он был в 2014 и 2015 го-
дах. Кроме того, невзирая на то, что 
антимайдановские активисты все 
еще регулярно проводят демон-
страции на Куликовом поле, их чис-

ленность значительно снизилась, и 
ситуация остается относительно 
спокойной. Даже в 2016 году про-
майдановские активисты нередко 
встречались с антимайдановскими 
активистами на Куликовом поле, 
что иногда приводило к словесным 
перепалкам, а изредка даже к по-
тасовкам. Каждое воскресенье там 
дежурили автобусы с сотрудника-
ми полиции или бойцами Нацио-
нальной гвардии, чтобы избежать 
эскалации конфликта между этими 
двумя группами. Мониторинговая 
команда СММ в Одессе продолжа-
ет наблюдать за этими демонстра-
циями на Куликовом поле, отмечая 
гораздо меньшую напряженность и 
меньше присутствующих там поли-
цейских.

Внутренне перемещенные 
лица продолжают регистрировать-
ся в Департаменте социальной и 
семейной политики Одесской об-
ластной государственной админи-
страции (ранее Департамент соци-
альной защиты), но их уже гораздо 
меньше. Многие ВПЛ, которые не 
живут в центрах компактного про-
живания, успешно интегрирова-
лись в свои общины. Осенью 2016 
года закрылись крупные центры 
компактного проживания ВПЛ, та-
кие как санаторий «Kуяльник», 
и, таким образом, многие из ВПЛ 
либо самостоятельно находили 
новое жилье, либо их размещали 
в центрах компактного проживания 
в подконтрольных правительству 
районах Донбасса.

Мы также наблюдаем за ситу-
ацией, сложившейся с ВПЛ, ко-
торые проживают в общежитиях, 
как, например, на ул. Успенской. 
Иногда возникает напряженность 
между ними и местными жителями, 
предприятием, которое несет от-
ветственность за управление объ-
ектом недвижимого имущества от 
имени областного совета и област-
ной энергетической компанией. 
СMM продолжает осуществлять 
мониторинг этой ситуации и сооб-
щать о ней, а также способство-
вать налаживанию связей между 
международными организациями, 
местными общественными органи-
зациями, оказывающими помощь 
ВПЛ, и компетентными государ-
ственными органами. Случают-
ся также отдельные инциденты, 
за которыми Миссия продолжает 
наблюдать и о которых мы со-
общаем, и постоянно предлагает 
группам активистов возможность 
привлечения наших наблюдателей 
и использования нашего офиса 
для способствования диалогу с це-
лью снижения напряженности.

Присутствие представителей Миссии ОБСЕ на различных массовых мероприятиях 
в Одессе и области давно стало привычным. Впрочем, нередко горожане ожидают 
от наблюдателей реакции на те или иные события либо практической помощи, а в 
результате лишь разочарованно вздыхают, дескать, никакой пользы от этой Мис-
сии не ощущается. Почему представители Организации по безопасности и сотруд-
ничеству в Европе ведут себя тем или иным образом в различных ситуациях, чем 
занимаются и какие выводы делают, ИзбирКом узнал у исполняющего обязанно-
сти заместителя руководителя команды СММ ОБСЕ в Одессе Дэвида Миллимана. 

евгеНиЯ геНовА
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Натхненний приклад: 
як може працювати громадська рада

В огляді про одну з найбільш 
поширеніших та популярних в 
світи форм залучення громадян 
до прийняття рішень – громадсь-
ких консультативних груп, ми 
пропонуємо зосередити увагу 
на спільних рисах такої форми 
для всього світу та короткому 
огляді поточного стану роботи 
громадських рад в Україні. Але 
основу увагу пропонуємо зо-
середити на прикладі того, в 
чому можна було шукати нат-
хнення для надання нового 
імпульсу для українських гро-
мадських рад: прикладу роботи 
консультативної ради одного з 
Нідерландських муніципалітетів, 
створеного міською радою в 
процесі децентралізації частини 
повноважень державної влади 
на місцевий рівень, що є, без-
умовно актуальним досвідом і 
для України.

Громадські 
консультативні ради: 

загальні риси
Громадські консультативні 

ради – орган, який створюється 
при органі місцевого врядуван-
ня (хоча є випадки створення 
консультативних громадських 
рад і на національному рівні), 
який складається з громадян, які 
представляють громаду на до-
бровольчих засадах. Сфера від-

повідальності Консультативної 
групи включає, але не обмежу-
ється, вивченням критичних 
випадків, збором громадської 
точки зору з нагальних питань, 
представленням незалежних 
опитувань, переглядом звітів 
співробітників органів місцевого 
самоврядування та рекоменда-
цій до них.

Однією з ключових відмін-
ностей між консультативними 
групами є можливість приймати 
рішення. Деякі групи працюють 
суто консультативно, в той час 
як інші мають адміністративні 
повноваження, які дозволяють їм 
приймати рішення щодо політик. 
Громадські консультативні ради 
також відрізняються між собою, 
як за кількістю членів, так і за 
тематикою роботи. Ані міста, ані 
держави не обмежуються в кіль-
кості громадських консультатив-
них рад. В переважній більшості 
випадків, члени ради признають-
ся мером. Ще одна особливість 
громадських консультативних 
рад – це їх діяльність на постій-
ній основі.

Як і для будь-якої форми уча-
сті громадськості, консультатив-
ні ради не можуть працювати без 
визначення процедур. В цьому 
питанні досвід різних країн від-
різняється: в одних випадках 
консультативним радам дозво-
ляється самостійно вирішувати, 
за якими принципами вони діють 
та визначати власні процедури, 
в інших – органи врядування ви-
магають від консультативних рад 
діяти за парламентськими про-
цедурами. Тим не менш, орган 
врядування визначає загальні 
засади діяльності консультатив-
ного органу, серед яких кількість 
членів громадської консульта-
тивної ради, процедури та прин-
ципи відбору майбутніх члени та 
строк повноважень ради. Окрім 
того, орган врядування визна-
чає мету, для якої створюється 
громадська рада, повноваження 
членів, очікувані результати від 
діяльності такого консультатив-
ного органу.

Керівництво з участі громад-
ськості у прийнятті рішень на міс-
цевому рівні (розроблено Місією 

ОБСЄ в Скоп’є) перевагами ро-
боти громадських консультатив-
них груп визначає: «підвищення 
прозорості в роботі місцевих об-
раних посадових осіб, створення 
позитивного середовища для 
розвитку зв’язків довіри та впев-
неності між сторонами, можли-
вості застосування різноманітно-
го технічного досвіду громадян 
для підтримки роботи обраних 
посадових осіб, «згладження» 
відносин між місцевими органа-
ми врядування та різноманітни-
ми локальними спільнотами, що 
особливо актуальне для етнічно 
та політично різнорідних спіль-
нот». 

Автори сходяться на думці, 
що громадські консультативні 
ради «особливо важливі для під-
тримки тривалого та комунікації 
між обраними на виборах служ-
бовцями та громадянами між 
двома виборами, таким чином за-
безпечуючи безперервний обмін 
інформацією для обґрунтованих 
рішень, які відповідають реаль-
ним потребам громади».

Український досвід 
роботи

 громадських рад
На відміну від більш «екзотич-

них» форм участі громадськості на 
місцевому рівні, громадські ради 
в Україні вже більш менш знайо-
мі. Правда, як часто трапляєть-
ся, обов’язкова вимога Кабінету 
Міністрів створювати громадські 
ради при всіх органах виконавчої 
влади та необов’язковий характер 
створення таких консультативних 
інституцій при органах місцевого 
самоврядування призвів до того, 
що на міському рівні вони не набу-
ли поширення.

За даними вимірювання «Ін-
дексу публічності» муніципалі-
тетів в 2016 році, при міських 
головах міст, які є обласними 
центрами, громадські ради діють 
в Вінниці, Житомирі, Івано-Фран-
ківську, Києві, Луцьку, Миколаєві, 
Сумах, Херсоні, Хмельницьку та 
Черкасах. Ненабагато більше по-
ширені громадські ради, які були 
створені розпорядженнями вико-
навчих органів місцевого само-
врядування. Окрім того, сам факт 
створення громадських рад ще 
не свідченням ефективності її ро-
боти – реального впливу на при-
йняття рішень органом, або по-
садовою особою, при якому вона 
створена. Фактично, впливовість 
громадської ради визначається 
рівнем зацікавленості виконавчих 

Розповіді про кращі практики залучення громадян до прийняття рішень 
на міському рівні не можуть залишитись без уваги до громадських кон-
сультативних груп (широко відомі українцям – «громадські ради»). Зда-
валося б, ця форма громадської участі вже настільки відома для нас 
відома, що навряд чи можна знайти щось нове, особливе та незвичне. 
Але ми все ж таки зробили спробу. 
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